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فصل داغ سردرگمی!
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خورشید تابان را در هوای پاک 
به فرزندانمان هدیه دهیم حفظ آب، حفظ زندگی



بهار که فرا می رسد؛ ترش و شیرین های نوبرانه   ایرنا
بهاری در میوه فروشی ها چشم هر رهگذری را 
نوازش می دهد.میوه های خوشــمزه بهاری زود می آیند و زود هم می 
روند و تنها لذت خوردن و شاید داغ نخوردن را در دل طرفدارانشان برجای 
می گذراند.گوجه سبز، چغاله بادام، توت فرنگی و توت خطه خراسان 
شمالی زیر باران بهاری چشم هر رهگذری را نوازش می دهند و وسوسه 
ای غیرقابل کنترل بر جان می اندازند و مشتریان زیادی را از کوچک و 
بزرگ به خود جذب می کنند.مشــتریانی پر و پا قــرص که تحت هر 
شرایطی و با هر قیمتی از خریداری این میوه های نوبرانه دست برنمی 
دارند اما در این میان خانواده هایی هستند که قدرت خرید را ندارند تا در 
فصل بهار از شیرینی و ترشــی این میوه ها لذت ببرند.رصدی بر میوه 
فروشی های بازار بجنورد نشان می دهد که میوه های نوبرانه بهاری با وجود 
وفور اما همچنان ساز ناکوکی با بازار دارد و در گرانی همچنان یکه تازی 
می کند و آنچه که مشهود است این دلالان هستند که در این بازار جولان 

می دهند و عامل گرانی میوه هستند.

عدم تعادل قیمت میان عرضه و تقاضا
ســری به بازار میدان کارگر بجنورد راسته میوه فروشان می زنیم در این 
قسمت از بازار تَرگلی میوه های نوبرانه در این فصل از سال چشمک می 
زند و فریاد میوه فروشان برای معرفی این میوه ها و مشتریانی که تنها 
قیمت را می پرســند و گذر می کنند، همواره به گوش می رســد.یکی از 
شــهروندان بجنوردی ضمن گلایه از قیمت بالای میوه های نوبرانه می 
گوید: قیمت هر یک کیلوگرم توت فرنگی بین ۶۰ تا ۸۰ هزار تومان، چغاله 
های بادام و زردآلو نیز بیش از ۲۰۰ هزار تومان در این بازار عرضه می شود 
که بســیاری از مردم قدرت خرید آن را ندارند.فتانه رحیمی می افزاید: 
گذر از این بازار بیانگر عدم تعادل در قیمت است و این قیمت ها در نقاط 
مختلف شهر نیز در نوسان قرار دارند.رییس اتحادیه میوه و تره بار بجنورد 
نیز با بیان اینکه قیمت میوه های نوبرانه روز به روز در حال کاهش است 
می گوید: علت گرانی میوه های نوبرانه طبیعی اســت اما زمانی که این 
میوه ها به تولید انبوه برسد قیمت ها نیز کاهش می یابد.امید فیروزه می 
افزاید: اینک قیمت هر یک کیلوگرم گوجه سبز بین ۲۵ تا ۸۰ هزار تومان، 
توت فرنگی بین ۵۰ تا ۷۰ هزار تومان، گیلاس بین ۵۰ تا ۱۰۰ هزار تومان به 
فروش می رسد که میوه فروشی ها سود خود را نیز به آن اضافه خواهند 
کرد.با این حال قیمت نوبرانه ها در بازار بجنورد با قیمت اتحادیه تفاوت 
زیادی دارد به عنوان مثال اگرچه گوجه ســبز با قیمــت ۸۰ هزار تومان 

نرخ گذاری شده اســت ولی با ۲۰۰ هزار تومان در بازار عرضه می شود و 
اینجاست که ردپای دلالان مشهود می شود و بار دیگر این واسطه گران 

هستند که از دسترنج باغداران بیشترین استفاده را می برند.

ردپای دلالان
سراغ یکی از فروشندگان میوه در سطح بازار می رویم، وحید صفرزاده 
در این خصوص می گوید: این میوه ها را از میدان میوه و تره بار و واسطه 
ها خریداری می کنم و درصد سود ما نیز به علت فاسد بودن میوه ها کم 
می شود.وی می افزاید: متاســفانه میوه ها تا به دست مشتری برسد 
چندین واسطه آن را خرید و فروش می کنند که این عامل نیز باعث گرانی 
های میوه ها به ویژه میوه های نوبرانه شــده و نرخ نوبرانه ها در مناطق 
مختلف شهر متفاوت است.این میوه فروش نبود بسته بندی مناسب 
را از دیگر دلایل گرانی میوه دانســت و می گوید: متاســفانه کشاورزان 

بیشتر محصولات خود را در جعبه های بزرگ و حتی فله ای به فروش 
می رسانند که این امر باعث ایجاد ضایعات بیشتری خواهد شد که در 
تعیین نرخ تاثیر گذار است.پارسال ۴۶ هزار و ۳۹۰ تُن انواع میوه هسته 
دار از سطح باغ های این استان برداشت شد که نسبت به سال قبل از آن 
۴۱ درصد افزایش یافت.گیلاس، آلو، زردآلو، گوجه سبز، هلو و شلیل از 
عمده ترین میوه های هسته دار است که ۶ هزار و ۶۴ هکتار از سطح باغ 

های خراسان شمالی را به خود اختصاص داده است.
باغات روستاهای محمدآباد مانه و سملقان و روستای دهک اسفراین 
بعنوان مرکز برداشت گوجه سبز در استان و همواره در فصل بهار نیاز بازار 
استان را تامین می کنند.میوه های نوبرانه گوجه سبز، بادام، هلو، شلیل، 
گیلاس و انگور امسال برای نخستین بار در سطح یک هکتار و ۳۰۰ متر 
مربع از گلخانه های استان کشت شد و در سال های آینده رونق مناسبی 

به بازار این میوه ها می دهد.

میوه های نوبرانه بهاری با وجود وفور اما همچنان ساز ناکوکی با بازار دارد

یکهتازیدلالاندربازارمیوههاینوبرانهخراسانشمالی

عملیات اجرایی پروژه کارخانه تولید لوازم خانگی مجتمع شهید زنگی در چهار خط تولید با سرمایه 
گذاری ۶۰۰ میلیاردتومان توســط بخش خصوصی در بندرگناوه آغاز شــد.معاون هماهنگی امور 
اقتصادی استانداری بوشهر روز پنجشنبه در آیین عملیات اجرایی پروژه کارخانه تولید لوازم خانگی 
مجتمع شهید زنگی اظهار کرد: این پروژه زمینه ساز رشد و توسعه این منطقه می شود.علی باستین 
افزود: این پروژه علاوه بر ارزش اقتصادی در حوزه سرمایه گذاری، تولید و اشتغال می تواند یک 
طرح الگویی و نمونه برای آغاز فصل جدید برای مردم این شهرســتان که توانمند و از تمکن 

مالی برخوردار هســتند، قرار گیرد.وی ادامه داد: یکی از راهبردهای اصلی در توسعه کشور، اقتصاد 
دریامحور است که ظرفیت های بسیار خوبی برای توسعه مناطق ساحلی از جمله تجارت، گردشگری، 
تولید و اشتغال ایجاد می کند.معاون هماهنگی امور اقتصادی استان بوشهر تصریح کرد: در همین 
راستا در استان بوشهر با رویکرد بســیار خوبی تلاش می شــود تا از تجارت که یکی از ظرفیت های 
ارزشمند استان است در خدمت تولید قرار گیرد.باســتین بیان کرد: بدنبال استفاده از ظرفیت های 
قانونی طرح تقویت کسب و کار و اقتصاد و معیشــت مناطق مرزی مصوب هیات وزیران هستیم.

وی افزود: شهرستان بندری گناوه با دارابودن زیرساخت های لازم و کارهای بسیاری ارزشمند که در 
حوزه عمرانی، زیرساختی، راه ها، امور بندری و سرمایه گذاری در حال انجام است، می توان در امر 

تولید و اشتغال استفاده کرد.

آغاز عملیات اجرایی پروژه کارخانه تولید لوازم خانگی در 
بندرگناوه

مدیرعامل جمعیت هلال احمر آذربایجان شرقی:

همایش ۱۰ هزار نفری جوانان تمدن ساز در 
تبریز برگزار می شود

مدیرعامل جمعیت هلال احمر آذربایجان شرقی با تاکید بر این که به 
عنوان یکی از مجموعه های متولی اوقات فراغت، آموزش عمومی و 
ساماندهی جوانان، برنامه های مختلفی در این رابطه داریم، گفت: 
همایش ۱۰ هزار نفری جوانان تمدن ساز در هفته هلال احمر در تبریز 
برگزار می شود.حمید منجم، پنجشنبه ۱۴ اردیبهشت ماه، در نشست 
خبری با اصحاب رسانه استان به مناسبت فرارسیدن صدویکمین 
سالگرد تاسیس جمعیت هلال احمر، با تشریح برنامه های تدارک 
دیده شــده برای این هفته ، اظهار کرد: هفته هلال احمر را در قالب 
کوهپیمایی جوانان تمدن ساز و همچنین حضور در گلزار شهدا و تجدید 
میثاق با شهدا شــروع کردیم.وی، برپایی ایستگاه ها و کاروان های 
سلامت و بیمارســتان های صحرایی در نقاط محروم و دورافتاده را 
از جمله برنامه های هفته هلال احمر در اســتان عنوان کرد و افزود: 
مانور اسکان هزار نفری به صورت اردوگاهی برای سنجش وضعیت، 
کوهپیمایی تخصصی به میشــو، رژه خودرویی، برپایی نمایشگاه 
دســتاوردهای هلال احمر در حوزه امداد و نجات و... را نیز در برنامه 
داریم و درحقیقت تمامی فعالیت هایمان را به صورت مانور و ویترینی 
در طول این هفته ارائه خواهیم کرد.وی در ادامه با اشــاره به افتتاح 
هفت پروژه عمرانی در استان در طول هفته هلال احمر با حضور ویدئو 
کنفرانســی رئیس جمهور، ادامه داد: روز سه شــنبه ۱۹ اردیبهشت 
همزمان با سراسر کشور شاهد افتتاح این پروژه خواهیم بود که گاه تا 
۱۵ سال نیز راکد بوده اند و طی یکسال اخیر تکمیل و به مرحله افتتاح 
رسیده اند.منجم با تشریح جزئیات پروژه های آماده بهره برداری در 
استان، گفت: این پروژه ها شامل پایگاه امداد و نجات شهید فخری 
زاده در مســیر صوفیان، پایگاه امدادی شبستر در محدوده تسوج، 
انبار امدادی در محدوده تســوج، انبار امدادی آذرشهر، انبار امدادی 
ملکان، پایگاه امداد و نجات در محدوده تسوج و پایگاه امداد و نجات 
در مسیر قلعه کلیبر بوده که رقم کل پروژه ها با لحاظ مشارکت های 
مردمی، ۱۵۰۰ میلیارد تومان اســت.وی با اشاره به تعویق در افتتاح 
بخش شیمی درمانی نیز افزود: تمامی امورات مربوط به هلال احمر 
را در راه اندازی بخش شــیمی درمانی نیز که مقرر بود در هفته هلال 
احمر افتتاح شود، انجام دادیم اما به علت برخی بروکراسی ها افتتاح 
آن به تعویق افتاده و امیدواریم در هفته دولت به بهره برداری برسد.

وی در بخش دیگری از سخنانش، با اشاره به فعالیت های درخشان 
گروه های امدادی ایران در زلزله اخیر ترکیه، اظهار کرد: در جریان این 
زلزله به عنوان سفیران نظام در ترکیه حضور یافتیم و منجر به اعطای 
نشان لیاقت درجه یک ترکیه از ســوی رییس جمهور این کشور به 
رییس جمعیت هلال احمر ایران شد که در نوع خود دستاورد بزرگی 
بود، چراکه ســال های متمادی در تحریم بودیم، اما کشور ایران به 
پاس خدمات شایسته خود، چندمین قدردانی را طی یک سال اخیر 
از طرف فدراسیون جهانی صلیب ســرخ و همچنین کشور دوست 
ترکیه دریافت کرد.مدیرعامل جمعیت هلال احمر استان با اشاره به 
نقش برجسته ی گروه های امدادی اعزامی از استان در زلزله ترکیه، 
خاطرنشان کرد: کاروان اعزامی آذربایجان شرقی نیز به عنوان اولین و 
بهترین کاروان در تمام ابعاد در مناطق زلزله زده حضور داشتند.وی با 
تاکید بر این که آذربایجان شرقی جزو معدود استان های دارای واحد 
آنست فعال به صورت تخصصی است، ادامه داد: در حوزه پهپادها، 
شــتابدهنده و دانش بنیان ها حــرف برای گفتن داریــم که این ها 
نویدبخش آینده ای مطلوب است.وی با اشاره به آمار جوانان فعال 
ثبت شده در سامانه هلال احمر استان، گفت: این آمار از ۲۰ هزار نفر 
طی یک سال قبل به ۸۰ هزار نفر افزایش یافته و در رده سنی بالای 
۳۵ ســال نیز یک ســال قبل هفت هزار نفر آمار ثبت شده داشتیم 
که اکنون به ۲۵ هزار نفر رسیده است.منجم با تاکید بر این که طبق 
نظرسنجی ها و بررسی ها، میزان رضایتمندی مردم از خدمات هلال 
احمر در ایام نوروز خوب و مطلوب بوده است، افزود: از نظر لجستیکی 
نیازمند حمایت دولت و همچنین حمایت خیران هســتیم، چراکه 

ناوگان لجستیکی استان فرسوده شده است.
 

رئیس دانشگاه:

ارتباط دانشگاه شهید مدنی آذربایجان با 
صنعت گسترش می یابد

رئیس دانشگاه شــهید مدنی آذربایجان با اشاره به اهمیت ارتباط 
دانشگاه با صنعت، گفت: ارتباط دانشگاه شهید مدنی آذربایجان با 
صنعت و جامعه گســترش می یابد.محمد صادقی آزاد در مراسم 
گرامیداشت روز معلم در این دانشــگاه، برنامه ریزی برای احیای 
پردیس آموزشی دانشگاه شهید مدنی در شــهر تبریز، راه اندازی 
پردیس علم و فناوری و ارائه برخی تسهیلات رفاهی دانشگاهیان 
را از اولویت هــای مهم این دانشــگاه عنوان کرد.حجت الاســلام 
والمسلمین رنجبر، مسئول نهاد نمایندگی مقام معظم رهبری در 
دانشگاه شــهید مدنی آذربایجان نیز در ادامه، نقش استاد شهید 
مرتضی مطهری به عنوان متفکر اسلام شناس برای هدایت جوانان 
و عموم جامعه به سوی صلاح و نور برکت الهی را بی نظیر دانست . 

اخبار

مدیرکل امور روستایی و شوراهای استانداری آذربایجان شرقی 
از برخورداری ۹۹.۵ درصد جمعیت روستایی این استان از نعمت 

گاز طبیعی خبر داد. 
محمد اســکندری در جمع شوراهای اســلامی شهر و روستای 
شهرستان اهر، گفت: استان آذربایجان شرقی از نظر گازرسانی 
به روستاها در سال جاری جزو اســتان های سبز کشور بوده که 
بیشترین جمعیت روستایی را از نظر گازرسانی تحت پوشش 
قرار داده اســت و نوید می رود بزودی در این استان هیچ خانه 

روستایی بدون گاز نباشد. 
وی ادامــه داد: ۵۶۵ میلیــارد تومان تســهیلات بــرای ایجاد 
فرصت های اشــتغال پایدار در روستاهای اســتان آذربایجان 

شرقی اختصاص یافت.
اسکندری با اشاره به حمایت اداره کل امور روستایی استانداری 
آذربایجان شــرقی بــرای طرح ها و ایــده های اشــتغال زا در 
روســتاهای اســتان، افزود: در صورتی که دهیاری روستاهای 
شهرستان اهر نیز برای کسب درآمد پایدار و اشتغال زایی، طرح ها 

و تولیدی های اشتغال زا ارائه دهند حمایت خواهند شد.
 وی بیان کرد: در راستای اقدامات عدالت محور دولت سیزدهم 
و ارائه خدمات عمرانی، خدماتی و…  به روســتاهای اســتان 
آذربایجان شرقی، سال گذشــته علاوه بر آسفالت ریزی به ۴۰۰ 
کیلومتر از راه های روســتایی، برای ۲۱۴ روستا شهرستان های 
کلیبر، خداآفرین، ورزقان و هشترود در قالب قرارگاه جهاد طرح 

آب رسانی پایدار انجام شده است. 

سال گذشته ۸ رکورد تولید در شرکت 
تراکتورسازی ثبت شد

رئیس ســازمان صنعت، معدن و تجارت آذربایجان شــرقی با بیان 
این که ســال گذشته در شرکت تراکتورســازی ایران شکست هشت 
رکورد تولید و شــروع چند کار جدید ثبت شده اســت، گفت: با توجه 
به اینکه حمایــت از تولیدکننــدگان رویکرد اصلی ســازمان صمت 
 اســت بنابراین تمام تلاش خــود را برای رفــع موانع تولیــد انجام 

خواهیم داد.
صابر پرنیان، پنجشــنبه، ۱۴ اردیبهشت ماه، در نشســت با مدیران 
شــرکت تراکتورســازی ایران اظهار کرد: با وجود مشــکلات انرژی، 
مشکلات تامین مالی و تامین ورق مورد نیاز، روند صعودی تولید در 

شرکت تراکتورسازی ایران باعث غرور آذربایجان شده است.
وی ضمن تقدیر و تشــکر از تیم مدیریتی شرکت تراکتورسازی ایران 
به دلیل ایجاد تحولی اساسی در این حوزه گفت: علاوه بر این که باید 
قیمت تراکتور و عرف کارخانه رعایت شــود نباید هیــچ مانعی برای 

اهداف و برنامه های توسعه ای وجود داشته باشد.
وی افزود: در حال حاضر شرکت تراکتورســازی ایران به اوج رسیده 
است و تمام تلاش خود را برای تامین ورق مورد نیاز محصولات این 

شرکت انجام خواهیم شد.

آغوش باز منطقه آزاد ارس برای سرمایه 
گذاران کشورهای همسایه

معاون اقتصادی و سرمایه گذاری سازمان منطقه آزاد ارس با بیان اینکه 
ارس آمادگی پذیرش سرمایه گذاری در حوزه های صنعتی، کشاورزی، 
پوشــاک، لوازم خانگی، مواد غذایی و موضوعات گردشــگری را دارد، 
اظهار کرد: بسته های ســرمایه گذاری برای موارد مذکور موجود بوده و 
مقدمات آن برای کاهش بروکراســی انجام یافته اســت.علی نوید در 
همایش فرصت های ســرمایه گذاری و معرفی تولیدات ارس در شهر 
کاپان ارمنستان اظهار کرد: ارس در ۱۲ خوشه صنعتی و با قریب به ۲۵۰ 
واحد صنعتی و با تولید بیش از ۳۰۰ هزار تن انواع محصولات به ارزش 
۳۰۰ میلیون دلار بیش از ۸۰ درصد تولید مناطق آزاد در نیمه دوم ســال 
گذشته را به خود اختصاص داده است.وی افزود: در نمایشگاه تولیدات 
ارس در کاپان، نمایش بخشی از تولیدات ارس در حوزه های مختلف به 
نمایش گذاشته شده که صنایع غذایی، ساختمانی، شوینده و بهداشتی، 
آرایشی، لوازم خانگی، پلاستیکی، صنایع دستی و محصولات کشاورزی 
را در برمی گیرد.وی معرفی فرصت ها و سازوکار سرمایه گذاری را از دیگر 
اهداف حضور ارس در شهر کاپان ارمنستان عنوان کرد و یادآور شد: از زمان 
شکل گیری منطقه آزاد ارس چهار میلیارد دلار سرمایه گذاری در منطقه 

رخ داده انجام شده  است.

مدیرکل امور روستایی و شوراهای استانداری:

بیش از ۹۹ درصد جمعیت روستایی 
آذربایجان  شرقی از نعمت گاز برخوردار هستند
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با نزدیک شــدن به فصــل جابه جایی ها  باشگاه خبرنگاران جوان
بســیاری از مالکان برای مشخص شدن 
تکلیف بازار اجاره، واحدهای خود را نگه داشته و عرضه نمی کنند تا تکلیف 
قیمت ها مشخص شود. موضوعی که به سردرگمی مستاجران دامن زده 
است.با نزدیک شدن به انتهای فصل بهار بازار جابه جایی ها و نقل و انتقالات 
بسیار داغ شده و همین امر خود باعث شده بسیاری از متقاضیان دست نگه 
دارند تا  وضعیت بازار اجاره مسکن مشخص شود.بسیاری از متقاضیان تنها 
سرگرم جستجو در سایت های آگهی مسکن و مشاوران املاک هستند و به 
اصطلاح به دنبال قیمت می گردند؛ البته هستند متقاضیانی که با رسیدن 
موعد جابه جایی به دنبال یک فایل مناسب هســتند اما به گفته برخی از 
متقاضایان واحدهای مسکونی مناســبی در  بین آگهی ها پیدا نمی شود و 
همین امر خود باعث شده که بازار مسکن به ویژه بازار اجاره، با رکود سنگین 
روبرو شود.براســاس این گزارش، بازار مسکن در این روزها شاهد رکودی 
است که در این شرایط اگر متقاضی به دنبال خرید مسکن باشد و منابع مالی 
کافی داشته باشد می تواند یک واحد مسکونی مناسبی با قیمت خوب پیدا 
کند اما برای اجاره علاوه بر اینکه متقاضیان و مستاجران از کمبود مسکن 
گله مند هستند  بسیاری از مشاوران املاک هم اعلام کرده اند که فایل های 
خوب در مناطقی که بیشترین متقاضی برای اجاره نشینی در آن وجود دارد 
کم شده و  بســیاری از مالکان منتظر هســتند تا ببینند ابتدای تابستان 
قیمت ها به چه سمتی می رود.دولت امسال برای کنترل بازار اجاره اقداماتی 
را در دستور کار خود قرار داده است که یکی از این اقدامات تمدید پرداخت 
تسهیلات ودیعه مسکن است که اعلام شده تا شهریور ماه متقاضیانی که 
تسهیلات ودیعه مسکن دریافت نکرده اند می توانند در استان تهران وام ۱۰۰ 
میلیون تومانی دریافت کنند. همچنین یکی دیگر از اقداماتی که امسال برای 
کنترل بازار اجاره در دستور کار قرار گرفته است، ساماندهی بازار اجاره  است.

طرح ساماندهی بازار اجاره مسکن در دستور کار مجلس
در همین رابطه  اقبال شاکری عضو کمیســیون عمران مجلس گفت: 
دولت نباید اجازه افزایش بیــش از حد اجاره بها را بدهــد. بازار اجاره 
مسکن برای کم درآمدها مانند زلزله ویرانگر است.اقبال شاکری اظهار 
کرد:  دولت باید امسال برای ســاماندهی بازار اجاره بها مسکن با ارائه 
کمک های تشویقی به صاحبخانه ها، زمینه تمدید قراردادهای اجاره را 
فراهم کند و اجازه افزایش اجاره بها بیش از این داده نشود؛ چراکه فشار 

سنگینی بر مستاجران وارد می کند.

دلالان بازار اجاره مسکن نقره داغ می شوند
همچنین خلیل محبت خواه مدیرکل راه وشهرسازی استان تهران گفت:  
امسال برای بازار اجاره استان تهران  برنامه ریزی بسیار خوبی داریم که 
امیدوار هستیم با اجرایی شدن آن شاهد بهبود وضعیت بازار و کنترل 
قیمت ها باشیم.او ادامه داد: بازار اجاره مسکن امسال به سمت رونق 
خواهد رفت که همین امر از طریق راه اندازی سامانه املاک و اسکان به 
سرعت اجرایی می شود و دولت سعی دارد برای بازار امسال تمهیداتی 

را در دستور کار خود قرار دهد تا بازار اجاره به سمت ثبات حرکت کند.
محبت خواه توضیح داد: دولت امسال به طور قطع دست تمامی دلالان 
و سوداگران را از بازار اجاره کوتاه خواهد کرد و با شناسایی مالکانی که 
خانه های آن ها خالی است  و نقره داغ کردن آن ها، بازار اجاره مسکن را 

به سمت ثبات هدایت خواهد کرد.

بازار اجاره مسکن امسال کشش افزایش قیمت ندارد
 خانجانی که یک مستاجر است به باشگاه خبرنگاران گفت: امسال به 
نظر می رسد بازار اجاره مســکن با رکود همراه باشد، چراکه این بازار در 
سال گذشــته با افزایش قیمت روبرو بود و به نظر می رسد که امسال 
این بازار کشش افزایش قیمت را ندارد.او ادامه داد: در حال حاضر به 
هر مشاور املاکی که مراجعه می کنیم آن ها می گویند که مالکان فعلا 
دست نگه داشته اند تا وضعیت بازار اجاره مسکن مشخص شود.حال 
با نزدیک شدن به فصل اتمام مدارس و آغاز جابه جایی خانواده ها باید 
دولت هرچه ســریعتر برنامه های خود را برای به  بهبود وضعیت بازار 
اجاره پیش از شروع جابه جایی ها ارائه کند تا نگرانی متقاضایان از این 
وضعیت برطرف شود؛ چرا که این بلاتکلیفی و عدم عرضه مسکن به بازار 

اجاره، باعث می شود که بازار به سمت نابه سامانی حرکت کند.

بلاتکلیفیمتقاضیاناجارهمسکن؛مالکانفعلادستنگهداشتهاند

فصل داغ سردرگمی!

براساس آخرین آمار اعلام شده، حجم کل مخازن ســدهای پنج گانه تهران نسبت به سال قبل ۴۱ 
میلیون مترمکعب کاهش یافته است.به گزارش ایســنا، در حال حاضر سدهای پنج گانه تهران ۵۰۴ 
میلیون مترمکعب آب دارند این در حالی است که سال گذشته در همین زمان حجم آب سدهای تهران 
۵۴۵ میلیون مترمکعب ثبت شده است.در حال حاضر سد امیرکبیر ۱۱۰ میلیون مترمکعب آب دارد که 
این عدد در سال گذشته ۱۰۰ میلیون مترمکعب ثبت شده و نسبت به سال قبل ۹ میلیون مترمکعب 
افزایش داشته اما در مقایسه با سال نرمال این عدد ۶۸ میلیون مترمکعب منفی بوده است.سد 
لتیان در حال حاضر ۶۵ میلیون مترمکعب آب دارد که در سال قبل این عدد ۶۲ میلیون مترمکعب 

ثبت شده که نسبت به مدت مشابه سال قبل سه میلیون مترمکعب رشد داشته و نسبت به سال نرمال 
۱۱ میلیون مترمکعب کاهش داشته است.وضعیت حجم مخازن سد لار نیز گویای موجودی ۵۲ میلیون 
مترمکعب آب است که این عدد در سال قبل ۷۴ میلیون مترمکعب بوده است که نسبت به سال قبل 
۲۳ میلیون مترمکعب و نسبت به سال نرمال ۱۱۹ میلیون مترمکعب کاهش یافته است.حجم آب سد 
طالقان در شرایط کنونی ۲۱۹ میلیون مترمکعب ثبت شده که در مقایسه با سال قبل که عددی معادل 
۲۳۷ میلیون مترمکعب بوده ۱۸ میلیون مترمکعب و نســبت به سال نرمال ۱۲۸ میلیون مترمکعب 
کاهش داشته است.حجم مخزن در سد ماملو نیز ۵۹ میلیون مترمکعب ثبت شده که این عدد در سال 
قبل ۷۱ میلیون مترمکعب بوده است.این اعداد حاکی از کاهش ۱۲ میلیون مترمکعبی حجم مخزن 

سد نسبت به سال قبل و ۱۰۹ میلیون مترمکعبی نسبت به سال نرمال دارد.

   آب  سدهای تهران کم شد

مدیرعامل شــرکت برق منطقــه ای تهران گفت: همه ســاله 
همزمان با فرارســیدن نیمه اردیبهشــت و گرمتر شدن هوا، 
موضوع اهمیــت مصرف انــرژی بــرق و عبــور از دوره اوج 
بارتابستان مطرح می شود و وزارت نیرو با اعلام رسمی برنامه 
های مدیریت بار، اقداماتی را به انجام می رساند. اما امسال 
وزیر نیرو از پاداش ۲۰ برابری مشترکان خانگی رونمایی کرد. 
پاداشی که در نوع خود بی ســابقه بوده و همه نگاه ها به کم و 

کیفی این پاداش صرفه جویی مصرف بر است.
حبیب قراگوزلو در گفت وگو با ایســنا، با بیان اینکه براساس 
این مدل پاداش که بــا هدف صرفه جویــی در انرژی برق و 
کاهش مصرف مطرح شــده اســت در صورتی که مشترکان 
بتوانند میزان مصرف خود را به نسبت دوره قبل کاهش دهند 
تا ۲۰ برابر قیمت فروش برق به مشترکان پاداش دریافت می 
کنند، اظهار کرد: این در حالی اســت که درصورت توجه جدی 
مشترکان به مصرف به اندازه در تابســتان امسال می توانند 

ارقام قابل توجهی به عنوان پاداش دریافت کنند.
وی افزود: براســاس اعلام وزیر نیرو ایــن پاداش به صورت 
نقدی اســت در دوره های مصرف بعدی مشــترکان از مبلغ 
صورتحســاب آنها کم می شــود. بدین ترتیب فرصت صرفه 
جویی فرصت ارزشــمند رایگان کردن قبض برق به حســاب 
می آید و به نظر می رســد در این روزهایی که تامین مخارج 
 گوناگون زندگی بــه یکی از دغدغه های اصلــی مردم تبدیل

 شده است، خبر دریافت پاداش صرفه جویی خبر خوشی به 
حساب آید.

مجوزی برای افزایش قیمت لوازم خانگی 
صادر نشده است

ســخنگوی وزارت صنعت، معدن و تجارت گفت که ســتاد تنظیم بازار 
تاکنون مجوزی برای افزایش قیمت لوازم خانگی صادر نکرده اســت.

امید قالیباف در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: هرگونه افزایش قیمت تا 
پیش از اعلام نظر ستاد تنظیم بازار غیرقانونی است.وی افزود: تاکنون 
ســتاد تنظیم بازار مصوبه ای برای افزایش قیمت لوازم خانگی نداشته 
است.طی روزهای گذشته رئیس اتحادیه فروشندگان لوازم خانگی در 
پاسخ به اینکه آیا در ســال جدید قیمت ها افزایش یافته؟ گفته بود که 
برخی از شرکت ها قیمت های جدید در سامانه بارگذاری کردند که نشان 
می دهد مجوز دریافت کرده اند. اما برخی بدون دریافت مجوز قیمت ها را 
افزایش داده اند.از اواخر دی ماه سال قبل قیمت برخی محصولات لوازم 
خانگی ۱۰ تا ۱۵ درصد از سوی شرکت ها افزایش یافت، اما مجوزی برای 
این افزایش قیمت صادر نشــده بود. در نهایت رئیس سازمان حمایت 
مصرف کنندگان و تولیدکنندگان گفت که معاونت ســرمایه ای سازمان 
حمایت واحدهایی که بدون مجوز افزایش قیمت دادند را احضار کرده 
و به آن ها تذکر داده و این واحدها مکلف شــدند قیمت ها را برگردانند. 
تولیدکنندگان می گویند با وجود ارائه لیست افزایش قیمت مواد اولیه، 
وزارت صمت هنوز با افزایش قیمت لوازم خانگی موافقت نکرده است. 

 هدف گذاری برای کاهش سن ناوگان
 هوایی به ۲۰ سال

رییس سازمان هواپیمایی کشــوری با اعلام اینکه هم زمان با واردات 
هواپیما، در یک زمان بندی مشــخص معدل سن ناوگان هوایی به ۲۰ 
ســال کاهش خواهیم داد، گفت: روزی برای کوچک ترین تعمیرات، 
قطعه به خارج فرستاده می شد اما امروز انواع چک های هواپیما حتی 
چک های ســنگین تعمیرات در داخل توسط مهندســان کشور انجام 
می شود.»محمد محمدی بخش« درباره شرایط فنی ناوگان خریداری 
شده جدید که در یک سال گذشته وارد کشور شده است، اظهار داشت: 
برخی ادعا دارند که هواپیماهای کارکرده که به تازگی وارد کشور شده اند 
حدود ۴۰ ســال عمر دارند، در حالــی که بــا ورود هواپیماهای جدید 
میانگین سن ناوگان به زیر ۲۶ ســال کاهش یافته است.وی توضیح 
داد: این رقم نشــان می دهد که هواپیماهای جدید ســنی کمتر از ۳۰ 
سال دارند؛ همچنین هم زمان با ورود ناوگان جدید برنامه ما این است 
که میانگین عمر ناوگان را نیز کاهش دهیم، به این معنا که قرار اســت 
هواپیماهای جوان تری وارد ناوگان شــوند تا در کاهش معدل نهایی 
موثر باشند. وی گفت: در شرایط تحریمی که واردکردن هواپیما به ایران 
بسیار سخت است، توجه ما بیشتر بر استاندار پرنده ها اعم از استاندار 
موتور و سال ساخت موتور است که از عمر هواپیما بیشتر اهمیت دارد. 

۴ برابر شدن پاداش مشترکان خوش 
مصرف برق؛ راهی برای گذر از خاموشی

 ماجرای اخذ مالیات از خانه های خالی 
از نیمه شهریور

رییس مرکز آموزش، پژوهش و برنامه ریزی مالیاتی کشــور 
توضیحاتی را در مورد اخذ مالیات از خانه های خالی ارائه کرد.

مهدی موحدی در گفت وگو با ایسنا، با تاکید بر اینکه سازمان 
امور مالیاتی مکلف به اجرای قانون اســت، توضیح داد: طبق  
ماده ۵۴ مکــرر قانون مالیات های مســتقیم کــه مربوط به 
مالیات خانه های خالی است، شناسایی این خانه ها منوط به 
به اطلاعاتی است که توســط مالکین در سامانه ملی املاک و 

اسکان کشور ثبت شده است.
وی ادامــه داد: چنانچه تغییــری در قانون مذکــور رخ دهد، 
ســازمان امور مالیاتی می تواند از اطلاعات سایر دستگاه ها و 
نهادها از جمله شهرداری استفاده کرده و مالیات را وصول کند. 
در غیر این صورت تــا زمانی که قانون تغییر پیدا نکرده اســت 
تفاوتی در فرایند شناســایی خانه های خالی رخ نخواهد داد، 
زیرا قانون سازمان امور مالیاتی را به خوداظهاری صورت گرفته 

در سامانه ملی املاک و اسکان محدود کرده است.

ماجرای اخذ مالیات از خانه های خالی چیست؟
بر اساس این گزارش، بر اساس ماده ۵۴ مکرر اصلاحی قانون 
مالیات های مســتقیم مصوب ســال ۱۳۹۹ مجلس شورای 
اسلامی برای اینکه ملکی مشمول این قانون شود باید شرایط 

زیر را داشته باشد:
۱- واحد خالی مسکونی باشــد، بنابراین واحد های تجاری و 

اداری مشمول این مالیات نیستند.
۲- واحد مســکونی در شــهر های بالای ۱۰۰ هزار نفر جمعیت 

قرار داشته باشد.
نکته - واحدهای مســکونی واقع در شهرهای زیر ۱۰۰ هزار نفر 
جمعیت و روستاهای کشــور که مالک و بهره  بردار آنها هر یک 
جداگانه در سامانه ملی املاک و اسکان کشور ثبت نشده باشد 
در حکم خانه خالی تلقی شــده و صرفاً مشــمول جریمه ای 
معادل ۲۰ درصد مالیات سال اول )شش برابر اجاره ماهیانه( 
موضوع قانون مالیات بر خانه های خالی خواهد شد؛ بنابراین 
واحدهای مسکونی واقع در شهرهای زیر ۱۰۰ هزار نفر جمعیت 
و روستاهای کشــور هم موظف به ثبت در سامانه ملی املاک 

و اسکان هستند.
۳- واحد مسکونی در هر سال مالیاتی در مجموع بیش از ۱۲۰ 

روز ساکن یا کاربر نداشته باشد.
۴- واحد مســکونی توسط ســامانه املاک و اسکان کشور به 

عنوان خانه خالی شناسایی شده باشد.
بر این اســاس، فرایند اخذ مالیات از این خانه ها که حدودا از 
اواسط سال ۱۴۰۰ آغاز شد از همان ابتدا با چالش هایی همراه 
بود. درواقع قانون وظیفه شناسایی خانه های خالی را برعهده 
وزارت راه و شهرســازی گذاشــته بود و بدین منظور، سامانه 
املاک و اســکان در مردادماه ســال ۱۳۹۹ آغاز به کار و مردم 
را ملزم کرد که اطلاعات ســکونت خود را در این سامانه اعلام 
کنند.   فرایندی که چندان موفق نبود، چراکه یا مالکان از خود 
اظهاری امتناع کردند یا اینکه برخی خانه ها به اشــتباه خالی 

شناسایی شدند.
در هر حال، این چالش ها باعث شد درآمد چشم گیری از این 
محل نصیب دولت نشــود؛ به طوریکه در ۱۱ ماه ســال گذشته 
فقط حدود یــک میلیــارد و ۵۳۵ میلیون تومــان مالیات از 

خانه های خالی اخذ شد.
با تمام این اوصاف، آخرین اظهارات مدیرکل راه و شهرسازی 
استان تهران حاکی از آن است که قرار است از ۱۵ شهریور قانون 

مالیات بر خانه های خالی با قدرت عملیاتی شود.
بنا بــه گفتــه  خلیــل محبت خــواه، تعــداد ۶۵ هــزار خانه 
خالی در پردیــس، ۴۵ هــزار خانه خالی و در حال ســاخت 
در منطقــه ۲۲ تهــران و ۱۰ هــزار خانــه خالــی در امــلاک 
 ادارات و ارگان ها در ســطح شــهر تهران و شــهرهای استان 

وجود دارد.
با توجه به احداث ۸۲ هزار واحد مســکن مهر در شــهر جدید 
پردیس، بخش قابل توجهی از آپارتمان های ســاخته شــده 
در این شهر خالی از سکنه اســت. بعضی افراد در پردیس ۱۰۰ 
و حتی ۲۰۰ واحد مســکونی دارند. بخر و بفروش ها در شرق، 
شــمال و غرب پایتخت با احتــکار املاک از خــأ مالیات در 
بخش مسکن سود می برند و در این شرایط عدم برنامه ریزی 
سازندگان در جهت ایجاد تناسب عرضه و تقاضا و پایین بودن 
توان تقاضای مصرفی، سرمایه های ســازندگان را به چاله ی 

رکود کشانده است.
آنطور که دولت در بودجه ســال جــاری پیش بینی کرده، قرار 
است از خانه های مسکونی خالی از سکنه ۲۰۰۰ میلیارد تومان 
مالیات اخذ کند. رقم چشــم گیری که به نظر نمی رسد با ادامه 

روش فعلی محقق شود.

گزارش
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موضوع گرانی دارو به عنوان یکــی از مهم ترین موضوعات روز همچنان 
در رسانه ها از سوی کارشناســان مختلف مورد بحث قرار می گیرد و این 
اتفاق در شرایطی است که باید در حوزه دارو به منظور تسهیل و رسیدگی 
به بیماران شرایط تهیه دارو و ارزانی آن همواره به عنوان یک ملاک مهم 
مطرح بوده است.گرانی دارو، موضوع مهمی است که از زمان حذف ارز 
ترجیحی برای واردات برخی داروها به کشور کلید خورد ولی گرانی ۵۰ تا 
۲۰۰ درصدی داروهای متعدد در بازار به نوعی افکار عمومی را با این سوال 
مهم مواجه کرده اســت که چرا باید قیمت داروهای مختلف و موردنیاز 
بیماران در کمتر از یک سال گذشته، افزایشــی افسارگسیخته را تجربه 
کند؟به گزارش خبرنگار »بازار«؛ به منظور بررسی علل گرانی دارو در سال 
۱۴۰۲ با دوتن از کارشناسان و فعالان این حوزه گفت وگو کرده ایم تا نظر 

آنها را درباره این موضوع مهم جویا شویم.

حمایت بیمه از مردم در برابر گرانی دارو
مرتضی خیرآبادی، عضو هیئت مدیره سندیکای صاحبان صنایع دارویی 
کشور با اشاره به اینکه نقش بیمه ها برای حمایت از بیماران اهمیت بالایی 
دارد، گفت: بیمه های درمانی بایــد به بیماران با افزایش قیمت بیش از 
۳۰۰۰ قلم دارو با پرداخت سهم خود به تناســب، کمک کنند.وی گفت: 
بیش از ۱۵ هزار قلم از تجهیزات پزشکی در سال ۱۴۰۲ با افزایش ۳۰ تا 
۱۲۰ درصدی قیمت روبه رو بوده اند که باید بیمه های درمانی برای کمک 
به بیماران در پرداخت هزینه ها وارد میدان شوند.خیرآبادی، خواستار 
گسترده شدن چتر بیمه ها به منظور حمایت از بیماران در پرداخت هزینه ها 
شــد و تصریح کرد: برای اینکه بیمه چتر حمایتی خود را گسترده تر کند 
باید دولت و مجلس با همدلــی و همکاری یکدیگر قدم های مهم تری 
بردارند.خیرآبادی اضافه کرد: با توجه به اینکه قیمت دارو در سال ۱۴۰۲ 
برای بســیاری از مردم به نوعی گران تر از حد معمول شده است باید به 
این موضوع مهم اشــاره کرد که اگر دولت بخواهــد هزینه درمانی برای 
مردم آزاد محاسبه کرده و چتر بیمه ها را گسترده نکند شاهد وارد شدن 
آسیب شدیدی به مردم به لحاظ کمبود دارو خواهیم بود.وی، خواستار 
در نظر گرفتن تســهیلات دارویی ویژه از ســوی دولت و مجلس برای 
قشرهای ضعیف جامعه شد و تاکید کرد: نباید از ذکر این نکته مهم غافل 
شد که سلامت جامعه و قشــرهای مختلف مردم اهمیت بالایی دارد 
و در نظر گرفتن تسهیلات مالی به منظور تســهیل در واردات داروهای 
خاص و رســاندن ارزان آن به دســت مردم باید در اولویت برنامه های 
مسئولان وزارت بهداشت و درمان باشد.تبعات حذف ارز ترجیحی برای 

داروسازانرصدهای میدانی در بازار و داروخانه ها نشان می دهد.

افزایش ۷ برابری نرخ برخی از داروها؛
سیدعلی فاطمی، نایب رییس انجمن داروسازان کشور با اشاره به اینکه 
حذف ارز ترجیحی همراه افزایش نرخ تــورم قیمت داروهای مختلف 
در بازار را تا ۷ برابر گران کرده اســت،گفت: بار مالی خرید دارو در سال 
۱۴۰۲ همچنان بر دوش مردم است و این اتفاق در حالی است که بیمه ها 
همچنان از گستردگی چتر حمایتی به نفع بیماران طفره می روند.فاطمی 
افزود: تولید دارو در داخل کشور نیازمند تامین مواد اولیه از خارج کشور 
که با نرخ دلار ۵۳ هزار تومان شــرکت های بسیار کمی شروع به خرید 
مواد اولیه از خارج از کشــور کرده اند و این اتفاق در حالی رخ داده است 
که بسیاری از شرکت های تولیدکننده دارو در داخل کشور به دنبال کسب 
تکنولوژی لازم به منظور ساخت مواد اولیه دارویی هستند که امر بسیار 
سخت و سنگینی است.نایب رییس انجمن داروسازان کشور تصریح کرد: 
مشکلات داروسازان از زمانی شروع شد که نرخ ارز ترجیحی برای واردات 
دارو به کشورمان بدون هیچ گونه زیرساختی حذف شد و از آن زمان به 

بعد شــاهد کمبود داروهای خاص در بازار و به دنبال آن گرانی داروهای 
عمومی بودیم.فاطمی اضافه کرد: برای سال ۱۴۰۲ بیش از ۵۰ درصد نرخ 
تورم پیش بینی اســت که باید منتظر افزایش قیمت چندین مرحله ای 
قیمت دارو باشیم و تحقق این موضوع به معنی حذف برخی از قشرهای 
مردم به منظور تامین داروهای خاص و عمومی در بازار است.نایب رییس 
انجمن داروسازان کشور گفت: نباید از ذکر این نکته مهم غافل شویم که 
داروسازان ایرانی زمانی می توانند نیازهای داخل کشور را تامین و حتی به 
صادرات اقلام دارویی بپردازند که تامین مواد اولیه برای آنها آسان باشد؛ 
اما در زمانی که کشــور با تورم ۵۰ درصدی روبروست و از طرف دیگر هم 
مواد اولیه موردنیاز داروسازان باید با نرخ دلار ۵۳ هزار تومانی وارد کشور 
به طور قطع نباید از داروساز این انتظار را داشت که داروی تولیدی خود 
را با ضرر در بازار به فروش برساند.وی افزود: صنعت دارو طی سال های 
اخیر پیشرفت مهمی در حوزه ساخت داروهای انحصاری در کشورهای 
پیشرفته و توسعه یافته جهان داشته است ولی از نظر حمایت های دولتی 
صنایع دارویی در ایران همچنان مظلوم هستند و نیازمند نگاه ای ویژه و 

فراتر از وزارت بهداشت و درمان و آموزش پزشکی هستند.

رصدهای میدانی در بازار و داروخانه ها نشان می دهد؛ افزایش ۷ برابری نرخ برخی از داروها؛

سرعت افسارگسیخته اسب گرانی در میدان سلامت مردم

یزدان پناه، مدیرعامل مرکز تجارت برنج ایران از ورود سازمان ها و شرکت های بزرگ زنجیره ای برای 
خرید برنج انبارشده استان خبر داد.محمد اسماعیل یزدان پناه در گفتگو با خبرنگار بازار اظهار داشت: 
با توجه به پیگیری های استاندار و مسئولان اســتان مازندران برای جمع آوری و خریدبرنج های 
انبارشده برنامه ریزی شده است.وی با بیان اینکه با شرکت های بزرگ و برند برای خرید و جمع 
آوری برنج انبارشده کشاورزان برنامه ریزی شده است، از ورود بانک ملی برای خرید هفت هزار 
تن برنج کشاورزان خبر داد و گفت: شرکت های بزرگ دیگر نیز کار خرید را در دستور کار قرار 

داده اند و پیش بینی می شود تا دو هفته دیگر انبارها از برنج های قدیمی و پارسالی خالی شود.وی 
درباره قیمت برنج ها نیز گفت: محصول براساس عرضه وتقاضا خریداری می شود زیرا قیمت های 
دستوری ترمز و مانع بازار است و باید بر اساس عرضه و تقاضا قیمت گذاری شود.یزدان پناه یادآور 
شد: برای خرید برنج عوامل خرید شرکت های بزرگ به شالیکوبی مراجعه و محصولات را خریداری 
می کنند.مدیرعامل مرکز تجارت برنج ایران با اشاره به سال قبل در قالب کشت قراردادی مرکز تجارت 
برنج دو هزار تن برنج را از کشاورزان خریداری کرده است، افزود: این میزان محموله به صورت نقدی 
از کشاورزان خریداری شده است.وی با اشاره به موانع کشت قراردادی برنج با اظهار این که در این 
طرح هنوز ابزارها وزیرساخت ها تامین نشده است، افزود: دستگاه ها و سازمان های مختلف باید 

برای کشت قراردادی پای کار بیایند و تا با رفع موانع اجرای این طرح به رونق برنج کمک کند.

مدیرعامل مرکز تجارت برنج ایران در گفتگو با بازار:

شرکت های بزرگ برای خرید برنج مازندران وارد شدند

  ورود پول های حقیقی مانعی برای 
اصلاح عمیق بازار

نائینیان کارشناس بازار سرمایه گفت: در چند وقت اخیر هر بار 
بازار به ســمت اصلاح رفته، پول های حقیقی وارد بازار شده اند 
و شاخص کل را به ســمت بالا کشــیده و مانع از اصلاح عمیق 

شده اند.
نیما نائینیان کارشــناس و تحلیلگر بازار سرمایه با بررسی بازار 
امروز بورس، ۱۳ اردیبهشت ماه اظهار داشت: شاخص کل بورس 
بعد از اینکه توانسته بود محدوده دو میلیون و ۵۰۰ هزار واحدی را 
بشکند، امروز در ابتدای بازار به سمت بالا حرکت کرد و مثبت شد 
اما هر چه گذشت شاخص کل به سمت پایین میل کرد و موفق 

نشد دیگر به سمت بالا حرکت کند.
وی افزود: در ادامه شاخص هم وزن روندی جداگانه از شاخص 
کل را طی کرد و با شروع بازار رشد داشت و همان سطح رشدی 
خود را حفظ کرد و این به این معنا است که سهم های شاخص 
ساز و بزرگ بازار سرمایه بعد از عبور از محدوده دو میلیون و ۵۰۰ 
هزار واحدی امروز وارد اصلاح شدند منتهی سهم های کوچک 
و متوســط بازار همچنان در حال رقم زدن رشد بسیار خوبی می 
باشند.این کارشناس بازار سرمایه در جواب این سؤال که آیا با 
رسیدن شاخص به محدوده دو میلیون و ۵۰۰ هزار واحدی وقت 
خروج از بازار می باشد، گفت: فعلًا نه چرا که حجم معاملات عدد 
خوبی را نشان می دهد، بیش از ۳۶ میلیارد برگ سهم، همچنین 
ارزش معاملات تقریباً حدود ۲۶ هزار میلیارد تومان بوده است که 
نشان از انجام گردش معاملات می باشد، در ادامه خالص ورود 
پول حقیقی به بازار را داشته ایم و این یکی از نشانه هایی است 
که با توجه به اینکه سهام شاخص ساز اصلاح داشته اند ترسی 
متوجه بازار نیست و شاهد هســتیم که معاملات سهام )سهام 
حق تقدم و صندوق های سهامی( مثبت می باشند و نیز خروج 
پول را از صندوق های درآمد ثابت داریم در عین اینکه ورود پول 

به بازار کلیتی مثبت دارد.

ورود پول های حقیقی مانعی برای اصلاح عمیق بازار
نائینیان ضمن اشاره به ورود پول های حقیقی، ابراز داشت: در 
چند وقت اخیر هر بار که بازار به سمت اصلاح رفته، شاهد بوده 
ایم پول های حقیقی که وارد بازار شــده انــد پول های حقیقی 
درشت را به سمت بالا می کشند و مانع از اصلاح عمیق می شوند.

نائینیان در نهایت با تأکید به برخورداری بازار از وضعیت مناسب، 
بیان کرد: اقبال به گروه هــای مختلف به صورت دوره ای انجام 
می شود و کام همه نوع سهامداری دارد شیرین می شود، نکته 
منفی در بازار وجود ندارد و به صــورت طبیعی روند بازار در حال 

طی شدن می باشد.

 سوریه؛ بازار ساخت ۲۰۰ هزار مسکن
 برای سازندگان ایرانی

ایسنا نوشت: بنا به گفته  مهرداد بذرپاش ، وزیر راه و شهرسازی، 
توافقی با کشــور ســوریه انجام شــده و مدیرعامل راه آهن در 
روزهای گذشــته در خاک عراق توافق برای راه آهن شلمچه - 
بصره را انجام داد که عملیات اجرایی آغاز شده است. هم اینک 
زمینی که باید عملیات مین روبی روی آن انجام می شد تحویل 
داده شــده و به مراحل اجــرا رفته ایم.درخصــوص پروژه های 
ساختمان ســازی از حدود پنج ســال قبــل زمزمه هایی مبنی 
بر صــدور خدمات مهندســی و احــداث ۲۰۰ هزار مســکن در 
سوریه توسط بخش خصوصی ایران شــنیده شد؛ اما به دلیل 
محدودیت هایی در مبادلات تجاری، قوانیــن و مقررات بعضا 
دســت و پاگیر، این هدف آن طور که باید و شاید محقق نشد.

نوسازی و بهسازی واحدهای مسکونی سوریه می تواند فرصتی 
برای انبوه سازان ایرانی باشد ولی در شرایطی که مقامات سوری 
نظر مساعدی نسبت به مهندسان و انبوه ســازان ایرانی دارند، 
کشورهای عربستان و قطر که در زمان جنگ سوریه با این کشور 
قطع رابطه کرده بودند بازار خانه ســازی در این کشور را به دست 
گرفتند؛ به طوری که از چهار سال قبل قطر دو میلیارد و عربستان 
هفت میلیارد دلار برای ســاخت پروژه های مسکونی در سوریه 
اختصاص دادند.مهرداد بذرپاش ،وزیر راه و شهرســازی که در 
سفر اخیر رییس جمهور به سوریه او را همراهی می کرد ریاست 
کمیسیون مشترک اقتصادی ایران و سوریه را بر عهده دارد. از 
حدود یک سال قبل نمایشگاهی توســط ایران در سوریه برای 
نمایش حوزه کوچک بازرگانی طراحی شده که صنایع گوناگون با 
برپایی انبوه غرفه ها، محصولات تولید شده داخلی را در معرض 
نمایش بازرگانان و فعالان اقتصادی کشور سوریه قرار می دهند.

بذرپاش در این خصوص اعلام کرد: درآینده ای نزدیک در تهران 
کلیه هماهنگی های لازم با حوزه نمایشــگاهی و صنایع کوچک 
انجام می شود تا از این فرصت که برای بخش خصوصی ایجاد 

شده است، بتوان به نحو مطلوبی استفاده کرد.

اخبار

عدم ساخت مسکن در دهه ۹۰ علت نابسامانی وضعیت بازار در روزهای 
اخیر است به طوری که اگر دولت قبل در ساخت مسکن همت داشت 
امروزشاهد این وضعیت نبودیم.به گزارش خبرنگار مهر، کارشناسان بازار 
مســکن دهه نود را دهه نابودی بازار مسکن نام می برند، عدم ساخت 
مسکن در دهه گذشته موجب شده است تا اجاره بها به شدت افزایش 

پیدا کندو مستأجران نگران از ماه های آینده وضعیت این بازار هستند.

بحران های اجاره بها
در روزهای گذشــته خبرهایی مبنی بر کانکس نشــینی و پشت بام 
نشینی منتشر شده است و حتی نمایندگان مجلس نیز این اخبار را 
تأیید کرده اند و اعلام نمودند که این نحوه زندگی در شأن مردم ایران 
نیست اما رواج این بدمسکنی ها باعث شده تا مشکلات زیادی برای 
مستأجران ایجاد کند.برخی مستأجران از منطقه ای به منطقه دیگری 
ســقوط کرده اند و و این ریزش منطقه ای باعث شده تا مردم روی به 
اجاره های نامتعارف بیاورند و این نوع زندگی ها براســاس افزایش 
تورم و عدم ساخت مســکن در زمان مناسب باعث شده تا چنین رخ 

دادهایی پیش آید.

جهش وحشیانه اجاره بها براساس تورم
مرتضی افقه، کارشــناس اقتصادی در خصوص وضعیت اجاره بها به 
خبرنگار مهر گفت: در بخش مســکن جهش وحشیانه صورت گرفته 
است که اقشار متوســط دیگر نمی توانند خانه اجاره کنند چه برسد به 
خرید خانه بعید اســت که در کوتاه مدت بتوان مشکل مستأجران را 
برطرف کرد با توجه به تورم موجود در کشور بحران های اقتصادی یکی 
پس از دیگری خودنمایی می کند.وی در ادامه افزود: بحران مسکن 

از یک دهه بی تدبیری ایجاد شده است و مهاجرت هایی که از روستا 
به کلانشهرها انجام شــد و کانکس نشینی و پشت بام خوابی تبعات 
مهاجرت های روستا به شهرها است به جای اینکه روستاها را جایی 
برای زندگی کنیم مردم را از روســتاها فراری داده ایم.این کارشناس 
اقتصادی در ادامه بیان کرد: باید استان های محروم مانند سیستان 
و بلوچستان، ایلام و.. را قابل ســکونت کنیم تا مردم به جای کوچ به 
کلانشهرها در این شهرها زندگی کنند ۳۰ ســال است که قرار شده تا 
محرومت زدایی صورت گیرد این راهکاری اســت که مهاجرانی که به 
کلانشهرها آمده اند به شهرهای خودشــان بازگردند و مشکل کمبود 
مسکن در کلانشهرها برطرف شــود و اجاره ها متناسب شود.وی در 

ادامه در خصوص طرح های دولت برای کاهش اجاره بها نیز گفت: این 
طرح های کودکانه و غیر کارشناسی جوابگوی بازار مسکن نخواهد بود 
و این نشان از بی تجربگی مسؤولین در این بخش دارد دولت ساخت 
مسکن را انجام دهد تا مشکلات برطرف شود با راه اندازی سامانه و 
ورود خانه های خالی به بازار اجاره بها اتفاقی رخ نخواهد داد.به گزارش 
خبرنگار مهر، مشــکلات بازار اجاره بها یک شبه ایجاد نشده است که 
در کوتاه مدت برطرف شــود، مردم برای مشکلات اجاره بها دست به 
کارهای نامتعــارف می زنند و دولت نیز به جای حل مســئله صورت 
مسئله را پاک می کنند. مشکلات اجاره بها با طرح برطرف نمی شود 

بلکه نیاز به ساخت مسکن است.
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کوتاهی دولت قبل در ساخت مسکن عامل بحران بازار اجاره بها



کلاس درس دانشگاه مملو از جوان هایی بود که  ایسنا
از راه های دور و نزدیک دور هم جمع شده بودند 
که به قول خودشان آینده شان را بسازند.در این کلاس درس استاد بحث 
ازدواج را مطرح می کند و می گوید: دو سال پیش مقاله ای نوشتم در مورد 
اینکه افرادی که در مقطع کارشناسی ارشد تحصیل می کنند و مجرد هستند 
نسبت به آن هایی که متأهل هستند افراد ناراحت تری هستند.رها می خندد 
و می گوید: استاد حتماً مقاله شما برای خیلی سال پیش است، الان چنین 
نظری اصلًا مورد قبول نیست.عماد که بیست ساله است و به قول خودش 
یکی دو سالی هســت که دلش را به دختری داده و دوستش دارد بلند 
می شود و می گوید: حاضرم جانم را فدای کسی که دوستش دارم بکنم و 
در مورد انتخاب او به عنوان معشــوق یا به قول غربی ها پارتنر از هر جهت 
اطمینان دارم، اما هیچ وقت با او ازدواج نمی کنم چون ازدواج پایان تمام 
لذت ها و دوست داشتن هاست. اگر می خواهید عشق و محبتی را تمام 
کنید دســتش را بگیرید ببریدش زیر یک سقف آن وقت همه چیز تمام 
می شود. مهدی ۳۷ سال دارد و می گوید: در این دوره که این قدر زندگی ها 
سخت شده خرج خودمان هم زیاد است بچه نمی خواهیم که و مثالی از 
بچه خودش می زند که وقتی نتوانسته اند فلان وسیله را برایش خریداری 
کنند رو به پدرش می گوید: شما که نمی توانستید تمام خواسته های من را 

برطرف کنید چرا من را به این دنیا آوردید که خجالت بکشم.
دیالوگ های شنیده شده روحیه خبرنگاری ام را قلقک می دهد تا با یک 

روانشناس در مورد ترجیح تنهایی صحبت کنم.
فائزه گوانجی، استاد دانشگاه و روانشناس در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: 
طبق آخرین آماری که از سال ۹۶ در مقایسه با وضعیت کنونی و خصوصاً 
از سال  ۹۸ به بعد با توجه به شرایط کرونا در دسترس داریم شاهد سیر 
نزولی روند ازدواج در کشور هســتیم.وی درباره آسیب شناسی این کم 
شدن میل به ازدواج از لحاظ روانشناســی، گفت: مقالاتی که سال های 
۲۰۲۱ و ۲۰۲۲ در سایر کشــورها و برای مثال کشور کره در دسترس است 
و بررسی شده نشان دهنده این است که این کاهش آمار ازدواج به دلیل 
بدبین شدن افراد به ازدواج نیست. این سیر نزولی به دلیل شرایط پیش 
آمده است و این بررسی ها به معنای این است که بیشتر از اینکه بخواهیم 
بدبینی افراد را نسبت به ازدواج در نظر بگیریم باید شرایط این بدبین شدن 
را مورد بحث و بررسی قرار دهیم و برای مثال در کشور خودمان یک سری 
شرایط اجتماعی و اقتصادی باعث این سیر نزولی و کاهش آمارها شده 
است.گوانجی ادامه داد: در حال حاضر موضوع اصلی که در مورد ازدواج 
به آن اشــاره می کنیم جهت گیری ازدواج است، به این معنا که دیدی که 

جوان ها به خصوص جامعه دانشجویان به ازدواج دارند آیا خوش بینانه 
است یا خیر؟ و هرکدام از جواب ها مورد بررسی قرار می گیرد و دلایل آن 
بررسی می شود و متوجه می شویم  بیشــترین چیزی که سبب این دید 
جوان ها به ازدواج می شود، شرایط ازدواج است، در حالی که بحث ازدواج 
و فرزندآوری یک مقوله مثبت است منتهی به دلیل شرایط جامعه شاهد 
پایین آمدن آمار ازدواج و تولد هستیم.گوانجی در پاسخ به این سؤال که 
برخی می گویند ازدواج پایان عشق است، گفت: دلیل گفتن این حرف این 
است که وقتی ســواد رابطه نداریم و آن را بلد نیستیم فکر می کنیم رابطه 
وقتی از شور و هیجان می افتد و از عمر آن می گذرد، عشق کمتر شده است 
و یک ســری جوانان فکر می کنند علاقه ای که  قبل از ازدواج شکل گرفته 
و فرصت هــای خوبی دارند و به محض شــکل گرفتن تعهد یک ســری 
مسئولیت ها شکل می گیرد که آن ها برای فرار از آن مسئولیت ها به ازدواج 

فکر نمی کنند و اگر بتوانیم این اطمینان را به جوان ها بدهیم که چگونه شما 
می توانید روابط خود را غنی کنید و سواد ارتباطی یاد بگیرید سالیان سال 
بعد از زندگی مشترک همچنان آن شور و هیجان باقی می ماند. گوانجی 
خاطرنشان کرد: از طرفی هر چقدر کاهش آمار ازدواج را مشاهده می کنیم 
شاهد افزایش آمار طلاق هم هستیم و ازدواج هایی را مشاهده می کنیم 
که به فرجام تلخی رســیده اند. اصلاح این آمار باید با برنامه ریزی همراه 
باشد. ما دوست داریم شاهد برنامه ریزی برای این موضوع باشیم، اما تا 
زمانی که ازدواج ها به این شکل اصلاح نشود و ازدواج ها و فرزندآوری های 
بی برنامه ریزی باعث افزایش آمار طلاق می شود و آمار طلاق بالا خواهد 
بود. فرزندان این زوج ها دارای مشــکلات اجتماعی زیادی می شــوند، 
بنابراین برای غلبه بر کاهش آمار ازدواج و فرزندآوری نیازمند برنامه ریزی 

زیادی هستیم.

روایتیازازدواجنکردنمجردهاوبچهدارنشدنمتاهلها؛

ترجیحِ تنهایی!

سردار محمدرضا میرحیدری، فرمانده انتظامی استان اصفهان در حاشیه مراسم گرامیداشت روز فرهنگ 
پهلوانی و ورزش های زورخانه ای که در ســتاد فرماندهی انتظامی اســتان اصفهان برگزار شد در جمع 
ورزشکاران و باستانی کاران استان گفت: در ۱۷ شوال و همزمان با جنگ خندق امیرمومنان علی)ع( در 
مبارزه ای که با عمروبن عبدود داشت فرهنگ پهلوانی و مبارزه جوانمردانه و جنگیدن فقط برای خدا و 
رضای او را نشان داد.وی افزود: امروز مولا علی)ع( الگوی همه پهلوانان، ورزشکاران و حق طلبان است 
و شهدای ما هم با تأســی به مولا و مقتدای خود همین راه را پیش گرفتند و در راه رضای خدا قدم 
برداشتند و حقیقتا شهدایی که جان شیرین خود را برای دفاع از امنیت و آرامش مردم و حفاظت 

از دین خدا فدا کردند پهلوانان و قهرمانان حقیقی کشور هستند.فرمانده انتظامی استان اصفهان با بیان 
اینکه ماموران پلیس در اجرای ماموریت خود باید فقط خدا را در نظر گرفته و مسائل شخصی را دخالت 

ندهند، تصریح کرد: رفتار و منش پهلوانی مهم ترین رکن برای یک پلیس در تراز انقلاب اسلامی است.
وی خاطرنشــان کرد: امروز فرهنگ و منش پهلوانی در بین ماموران فراجا ترویج یافته و اکثر ماموران 
ما به ویژه ماموران یگان ویژه پلیس اســتان اصفهان از رتبه های برتر ورزش زورخانه ای کشور به شمار 
می آیند و با حضور در بین پیشکســوتان این ورزش با آداب و رسوم آن آشنا هستند.سردار میرحیدری 
اضافه کرد: در ورزش زورخانه ای و باستانی که یکی از ورزش های اصیل کشور ما محسوب می شود آداب 
و رسوم خاصی از جمله احترام به بزرگ ترها و رخصت گرفتن از آن ها، تواضع و فروتنی و افتادگی و سایر 
خصلت های زیبا وجود دارد و بیشتر شهدای ما هم از همین مکان ها و هیئت های مذهبی برخواستند و 

امروز محبوب قلوب مردم شدند.

فرمانده انتظامی استان اصفهان:

رفتار و منش پهلوانی لازمه پلیس در تراز انقلاب اسلامی است

معــاون ســرمایه گذاری و تأمیــن منابــع اداره کل 
میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دســتی یزد با اشاره 
به صدور ۲۳۹ موافقت اصولی طی ســال گذشته در استان، 
گفت: یزد در رتبه برتر و در کنار استان های فارس و گلستان، 
در ســال ۱۴۰۱ دارای بالاترین تعداد موافقت اصولی صادر 
شده در کشــور بوده اســت.»محمد میر شمســی« امروز 
شنبه ۲۳ اردیبهشــت ماه، ضمن اعلام این خبر گفت: این 
موافقت ها بــا پیش بینی حجم ســرمایه گذاری ۴۸ هزار و 
۷۰۰ میلیارد ریال از سوی بخش خصوصی صادر شده که در 
صورت ایجاد و تکمیل این واحدها، زمینه اشــتغال برای دو 
هزار و ۱۶۰ نفر در استان فراهم خواهد شد.به گزارش ایسنا و 
به نقل از روابط عمومی میراث فرهنگی یزد، وی تصریح کرد: 
بیشــترین تعداد صدور موافقت اصولی در اســتان مربوط 
به طرح هــای بوم گردی با تعداد ۱۱۸ مورد بوده اســت.میر 
شمسی در پایان از گردشــگری به عنوان بخشی که موجب 
رونق اقتصاد و اشتغال زایی می شــود نام برد و خاطرنشان 
کرد: اشتغال زایی در حوزه گردشگری استان، با جدیت دنبال 
می شود و ما به منظور کاهش بیکاری به ویژه در بین جوانان 
از طرح های سرمایه گذاری اشتغال زا به صورت جدی حمایت 
می کنیم و به منظور رونق اقتصادی اســتان و ایجاد اشتغال 
پایدار، برنامه ریزی لازم جهت توســعه گردشگری و اجرای 

طرح های مناسب در دستور کار این اداره کل قرار دارد.

بانوان قوچانی بیش از میانگین کشور خون 
اهدا می کنند

 مســئول واحد برنامه ریزی، جذب و نگهــداری اهداکنندگان انتقال
  خون خراســان رضوی گفت: میانگین اهداء خــون بانوان قوچانی

محمــد  اســت.دکتر  لاتــر  با کشــوری  متوســط  از   
اصحــاب  بــا  خبــری  نشســت  در  لحســینی  شریف ا
نتقــال خــون شهرســتان قوچــان ا  رســانه کــه در مرکــز 

 برگزار شــد، خاطرنشــان کرد: متوسط کشــوری اهداء خون بانوان 
۴.۵ درصد و این عدد در خراسان رضوی ۵.۴ درصد است.وی اظهار 
کرد: هرچند میانگین اهداء خون بانوان خراســان رضوی از متوسط 
کشــوری بالاتر و ۵.۴ درصد اســت اما این عدد برای بانوان قوچانی 

هشت درصد است.
مسئول واحد برنامه ریزی، جذب و نگهداری اهداکنندگان انتقال خون 
خراسان رضوی عنوان کرد: انتقال خون به لحاظ جایگاهی که نهادهای 
نظارتی و امنیتی در نظر گرفته اند، دارای ســطح یک پدافند غیرعامل 
و دارای رده ای حیاتی اســت. وی افزود: اداره انتقال خون خراسان 
رضوی پوشش دهنده ۶۳ بیمارســتان و مرکز درمانی است. اگر تنها 
برای یک روز فعالیت انتقال خون در این استان تعطیل شود، قسمت 

عظیمی از فعالیت درمانی این مراکز تعطیل خواهد شد.

 افزایش ۲۲ درصدی متوفیان غرق شدگی
 در چهارمحال و بختیاری

مدیرکل پزشکی قانونی چهارمحال و بختیاری از افزایش ۲۲ درصدی 
متوفیان غرق شدگی در چهارمحال و بختیاری در سال ۱۴٠۱ نسبت به 

مدت مشابه سال قبل آن خبر داد.
حمیدرضا نظیفی در گفت وگو با ایســنا با اشــاره به اینکه در ســال 
۱۴۰۱ بــا افزایش ۲۲ درصــدی متوفیان غرق شــدگی در چهارمحال 
و بختیاری نســبت به مدت مشــابه ســال قبل آن مواجــه بودیم، 
اظهار کرد: در مجموع ۲۲ نفر در ســال گذشــته به علت غرق شــدگی 
 جان خود را از دســت دادند کــه از این تعــداد ۲۰ نفر آقــا و دو نفر

 خانم بودند. 
مدیرکل پزشــکی قانونی چهارمحــال و بختیاری افــزود: همچنین 
 متوفیان ناشــی از مســمومیت با گاز مونوکســید کربن در اســتان

  در سال ۱۴۰۱ نسبت به سال ۱۴۰۰ با رشــد ۲۲.۲ درصدی روبرو بود، 
سال گذشته در مجموع ۱۱ نفر بر اثر مسمومیت با گاز مونوکسید کربن 
جان خود را از دست دادند.وی با بیان اینکه در سال گذشته ۷۸۰۳ نفر 
به علت نزاع برای معاینات به پزشــکی قانونی چهارمحال و بختیاری 
مراجعه کرده اند، عنوان کرد: از این تعداد ۱۹۹۹ نفر خانم و ۵۸۰۴ نفر 

آقا بودند.

 صدور بیشترین موافقت 
 اصولی گردشگری کشور

 در یزد

عضوشورایشهرتهران:
تعداد ساختمان های ناایمن پایتخت به 

۹۵ مورد رسید
عضو شــورای شــهر تهران اعلام کرد که تعداد ساختمان های 
ناایمن پایتخت به ۹۵ مورد رســید.به گزارش ایســنا، مهدی 
بابایی در حاشیه جلسه شورای شــهر تهران با حضور در جمع 
خبرنگاران با اشاره به وضعیت ساختمان های ناایمن پایتخت 
گفت: پیرو تذکراتــی که به مالــکان در خصــوص رفع خطر 
ساختمان ها داده شــد جلسه ای با مالکان ســاختمان ها در 
اسفندماه سال گذشته برگزار شد و در این جلسه اتمام حجت 
کرده ایم که اگــر پیمانکاری قرارداد ایمن ســازی منعقد نکند 

ساختمان او پلمب و انشعاباتش قطع خواهد شد.
عضو شورای شهر تهران درباره تعداد ســاختمان های ناایمن 
در تهران افزود: تعداد ساختمان های ناایمن به ۹۵ ساختمان 
کاهش یافته اســت در خصوص این ســاختمان ها مکاتباتی 
صورت گرفته و در برنامه توسعه چهارم شــهرداری نیز تعیین 
شده که این ۹۵ ساختمان  باید تا پایان امسال تعیین و تکلیف 

شوند.

آغاز صدور روادید الکترونیکی حج تمتع 
۱۴۰۲ برای حجاج

معاون امور حج و عمره ســازمان حج و زیــارت از آغاز صدور 
روادیــد الکترونیکی حج تمتــع ۱۴۰۲ برای عوامــل اجرایی 
و حجاج کشــورمان از شــنبه ۲۳ اردیبهشــت ماه خبر داد.به 
گزارش خبرگزاری مهر غلامرضا رضایــی درباره صدور روادید 
الکترونیکی اعلام کرد: صدور نخســتین روادید الکترونیکی 
حج تمتع ۱۴۰۲ از امــروز برای عوامل اجرایــی و حجاج بیت 
ا... الحرام آغاز شــد.وی در خصوص روند صدور روادید گفت: 
عملیات صدور روادید برابر ضوابط و مقررات حج کشور میزبان 
بعد از تعیین نوع و کیفیت تمامی خدمات مورد نیاز حجاج در 
سرزمین وحی اعم از وسایط نقلیه و شرکت های طرف قرارداد، 
هتل های مورد استفاده حجاج در شهرهای مکه مکرمه و مدینه 
النبی )ص(، خدمات مشاعر مقدسه و همچنین شرکت های 
طرف قرارداد ســازمان حج و زیارت در بخش هــای تغذیه و 
تدارکات، پس از ثبت در ســامانه تعیین شــده تحت پوشش 
وزارت حج و عمره، به صــورت الکترونیکی انجــام می گیرد.

معاون امور حج و عمره سازمان حج و زیارت افزود: بحمدا... 
با پیگیری های بعمل آمده و همکاری خوب وزارت حج و عمره 
و امور خارجه عربستان سعودی و همچنین روند طی شده در 
ثبت اطلاعات عنوان شده در ســامانه مذکور، نخستین روادید 

عوامل اجرایی حج تمتع امسال، صادر و چاپ شد.

وام بازنشستگان تامین اجتماعی به ۲۰ 
میلیون تومان افزایش می یابد

مدیرعامــل ســازمان تامیــن اجتماعــی گفت: مبلــغ وامِ 
مستمری بگیران این سازمان افزایش می یابد.

مدیرعامل سازمان تامین اجتماعی پرداخت وام قرض الحسنه 
به بازنشستگان را از اقدامات سازمان تأمین اجتماعی برشمرد 
و گفت: از سال گذشته ۳۵ هزار نفر متقاضی وام قرض الحسنه 
باقی مانده بودند که طــی چند روز گذشــته وام این عزیزان 
پرداخت شد. میرهاشم موســوی افزود: برای سال ۱۴۰۲ نیز 
فرآینــد پرداخت وام طــی روز های آینده تکمیل می شــود و 
پیشنهاد افزایش مبلغ وام در ســال جاری نیز به هیأت مدیره 
و هیأت امنای ســازمان تأمین اجتماعی و صندوق های تابعه 
ارائه شــده که در صورت تصویب این پیشنهاد، مبلغ وام قرض 
الحسنه پرداختی به بازنشســتگان از ۱۲ میلیون تومان به ۲۰ 

میلیون تومان افزایش می یابد.

بیست و هشتمین جشنواره بین المللی 
شعر فارسی رضوی به کار خود پایان داد

مراســم اختتامیه بیســت و هشتمین جشــنواره بین المللی 
شعر فارســی رضوی شامگاه شــنبه با شــعرخوانی تعدادی 
از برگزیدگان برگــزار و در این آیین از آثار منتخب و شــاعران 
برگزیــده در دو بخش شایســته تقدیــر و برگزیــده تجلیل 
شــد.مرتضی ســعیدی زاده، مدیرعامل بنیاد امــام رضا علیه 
الســلام در این آیین با بیان اینکه کرمان بیش از ۲۸ سال این 
جشنواره و جریان شعر در کشور راهبری می کند، اظهار داشت: 
امیدوار هســتیم که این جشنواره به توســعه فرهنگ رضوی 
بینجامد.وی با بیان اینکه رسالت دستگاه های فرهنگی نظام 
تبیین جریان مجاهدت مجاهدان اسلام از صدر اسلام تاکنون 
اســت، گفت: این رسالت باید به محکم شــدن اراده مردم در 

هماوردی تمدن انقلاب با جبهه کفر بینجامد.

اخبار
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یکی از آثار معماری فاخر اصفهان مسجد جامع عتیق است؛کلکسیونی از 
معماری ادوار مختلف و موزه خوشنویسی که یکی از مقاصد گردشگران در 
سفر به این خطه است.طی چند روز گذشته ویدئویی از مسجد جامع عتیق 
اصفهان در شبکه های اجتماعی منتشر شده که در آن یک راهنمای گردشگر 
، گروهی از گردشگران اهل ترکیه را در تاریخ ۱۲ اردیبهشت به این مسجد برده 
است که با وضعیت بی نظم و به تعبیر وی شلخته ای از قسمت های مختلف 
مسجد مواجه شده اند. این راهنمای گردشگری در ویدئویی که در زیر گنبد 
نظام الملک و شبستان الجایتو ضبط کرده است، می گوید که در پاسخ به 
پرسش گردشــگران در خصوص این بی نظمی ها و نازیبایی های بصری 
یک اثر تاریخی – مذهبی، چیزی برای گفتن نداشته است و از اینکه شأن 
و حرمت یک بنای تاریخی – مذهبی در اصفهان حفظ نمی شود، گلایه می 
کند.در این ویدئو، بنرها و پوسترهای مراسم مذهبی در گوشه ای از شبستان 
الجایتو رها شده اند، شیشه ها، صحن ها، موکت ها و فرش ها کثیف اند و  
نازیبایی های بصری مثلِ رها کردن موکت های لوله شده و پوسترهایی که 
برای مراسم مختلف به مسجد آورده شده و به موقع جمع آوری و منتقل 
نشده اند، دلیل گلایه های این فعال گردشگری است.این وضعیت بصری 
اما تنها یک بار وبه طور تصادفی پیش نیامده  و این پرســش ها را به ذهن 
متبادر می کند که چگونه به شرایط نگهداری یک اثر تاریخی که در فهرست 
آثار جهانی هم قرار دارد بی توجهی می شــود و گذشــته از جنبه تاریخی و 
گردشگری مسجد جامع عتیق، چرا در نظافت و تمیزی یک بنای مذهبی و 
قابل توجه مثل مسجد جامع باید تا این اندازه و به هر دلیل تعلل شود؟ آیا 
حق چنین بنای فاخر و ارزشمندی در اصفهان نیست که ارگان های دخیل 
در این مسجد، در هماهنگی بیشتر به نظافت و نگهداری این بنای تاریخی 
– مذهبی توجه بیشتری داشته باشند؟برای رسیدن به پاسخ این پرسش 
ها به نهادهای دخیل در این مسجد یعنی میراث فرهنگی و اوقاف رفتیم. 
پاسخ های آنها اما نشان از نبود همکاری و هماهنگی کافی و البته بی توجهی 
برگزارکنندگان مراسم مختلف داشــت که بعد از اجرای مراسم ، مسجد را 
به حال خود رها می کنند. همه اینها اما در حالی است که گفته می شود در 
شرایط فعلی به دلیل نداشــتن بودجه کافی، مسجدی با وسعت ۲ هزار و 

سیصد مترمربع تنها با یک خادم نگهداری می شود.

   دست یاری دراز کرده ایم
در این پیوند سرپرست مسجد جامع عتیق اصفهان از سوی اداره کل میراث 
فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی اصفهان   گفت: مسجد جامع اصفهان 
چند مدیریتی اســت و بیش از هفت ارگان و گروه شامل میراث فرهنگی، 

اوقاف، هیئت امنا، بسیج، ســتاد ابوحمزه و هیئت امام علی)ع( در آن کار 
می کنند. متاسفانه می آیند، مراســم برگزار می کنند و بعد، رها می کنند و 
می روند.به گفته عبدالرضا کارگر، در ماه رمضان که گذشت، در مسجد جامع 
عتیق دعای ابوحمزه ثمالی، جزء خوانی قرآن و مراسم شب قدر برگزار شد 
که بعد از انجام این مراسم، مسجد را به حال خود رها کرده و رفته اند: شما 
در این ویدئو کتاب دعای ابو حمزه ثمالی و جانمازهای رها شده می بینید، 
پرده هایی که زده اند و بعد همین طور به امان خدا گذاشته اند و رفته اند، می 
بینید! بعد از عید فطر که مسجد را تحویل گرفته ایم ، از ضلع غربی تا انتهای 

ضلع جنوبی فرش پهن است.
این فرش ها باید جمع و زباله ها جمع بشود. عزیزان ۳۰ تا ۴۰ نفر نیرو برای 
پهن کردن فرش ها و زدن بنرها آوردند و متاسفانه در روز آخر همه چیز را به 
حال خود رها کردند و ما ماندیم و این وضعیت مسجد! چون اسم میراث 
فرهنگی هم روی مسجد است، همه انگشــت ها به سمت میراث نشانه 
می رود در حالی که پنج یا شش گروه و نهاد در اینجا دخیل هستند.وی در 
پاسخ به این پرسش که آیا تلاش کرده اید، برای هماهنگی بیشتر بین این 
گروه ها در حفظ و مراقبت بصری مســجد که مراسم مختلف در آن برگزار 
می شود، جلسات هم اندیشی داشته باشید، گفت: تنها جلساتی برگزار می 

شود، قول و قرارهایی هم می گذارند و تمام. سال گذشته جلسه مشترک با 
اوقاف داشتیم، این دست مطالب عنوان شد که برای ما زشت است، نمازگزار 
با موتور سیکلت روشن داخل مسجد شود یا اینکه زباله می ریزند، مسجد 
به موقع تمیز نمی شــود؛ به ما گفتند پیگیری می کنند اما هیچ تغییر رویه 
ای حاصل نشد.کارگر یادآور شد: سال های گذشته هیئت امنای مسجد یا 
همان اوقاف نزدیک به پنج یا ۶ خادم در مسجد داشتند؛ اما یکی یکی رفتند 
و مسجد حالا با یک خادم در روز اداره می شود. وسعت مسجد هم زیاد و 
جمعیتی هم که هم برای نماز وارد آن می شــوند، تقریبا در اصفهان تقریبا 
کم نظیر است. در نزدیک مسجد بازار وجود دارد و رفت و آمد هم به مسجد 
زیاد است. متاسفانه در میدان امام علی ) میدانی که به عنوان احیا میدان 
سلجوقی در سال های گذشته ساخته شد( سرویس بهداشتی وجود ندارد 
و هفتاد درصد مراجعات داخل مسجد فقط برای سرویس بهداشتی است . 
اگر همه اینها را جمع بندی کنید، فاجعه است.وی اضافه کرد: از آنان خواسته 
ایم فرش های لوله شده را در گوشه ای از مسجد رها نکنند بلکه به جای دیگر 
منتقل بشود. در جواب به ما می گویند نیرو نداریم و باید همین جا بگذاریم! 
بی برنامگی تا اندازه ای است که به یکباره دل شان می خواهد در مسجد را باز 

کنند و یکسری افراد برای کارهای مختلف وارد مسجد شوند. 

وقتی شأن مسجد جامع عتیق اصفهان نادیده گرفته می شود؛

این، واقعا کم لطفی است

سرپرست هیئت باستان شناسی معدن نمک چهرآباد از بررسی ارتباط دو محوطه پیرامونی با این معدن 
خبر داد و گفت: احتمالا در این محوطه ها ابزارآلات معدن کاران تهیه و پشتیبانی شده است.ابوالفضل 
عالی، سرپرست هیئت باستان شناسی معدن نمک چهرآباد در گفت وگو با خبرنگار مهر بیان کرد: پروژه 
مردان نمکی یک پروژه بی المللی است ما با هیئت های مختلف به خصوص تیم آلمانی در این پروژه 
همکاری می کنیم سال گذشته قرار بود کارهای پژوهشی و ساماندهی پایگاه میراث ملی معدن نمک 
انجام شود. برخی از این برنامه ها انجام شد ولی امیدواریم امســال و سالهای آتی ادامه داشته 
باشد.وی گفت: یکی از این کارها پژوهش های باستان شناسی بود. ما سال گذشته نتوانستیم در 

معدن کاوش ها را ادامه دهیم؛ اما کاوش در یکی از محوطه های پیرامونی انجام شد. این محوطه یک 
تپه باستانی از دوره ساسانی در روستای چهرآباد به نام زرین تپه بود که گمانه زنی شد و اطلاعات خوبی 
از آن به دست آمد. می خواستیم با این گمانه زنی متوجه ارتباط معدن چهرآباد با محوطه های پیرامونی 
شویم.عالی افزود: برای این منظور، سال ۹۹ تپه دوره هخامنشی روستای رضاآباد را کاوش کردیم. سال 
گذشته هم زرین تپه گمانه زنی شد و یک محوطه اســتقراری از اوایل دوره ساسانی به دست آوردیم 
یعنی زمانی که مرد شماره یک در معدن بود به عبارتی ۱۷۰۰ سال پیش.وی از کشف یک بخش صنعتی 
خبر داد و گفت: کوره ای پیدا شد که در آن ذوب فلز انجام می دادند. براساس مطالعاتی که تا الان انجام 
شده و ادامه خواهد داشت؛ تصور می کنیم محوطه زرین تپه یکی از مراکزی بوده که با معدن چهرآباد در 
اوایل دوره ساسانی ارتباط داشته و احتمالا تامین کننده برخی از ابزارها و وسایل معدن کاران بوده است. 

بررسی ارتباط چند تپه  باستانی با معدن نمک چهرآباد

کارشناس میراث فرهنگی:

ثبت میراث ناملموس شهرستان های 
غرب اصفهان مغفول مانده است

کارشناس ثبت پرونده های میراث معنوی در اصفهان گفت: فرآیند 
ثبت میراث ناملموس شهرستان های غرب این استان کمرنگ و 
با توجه به ظرفیت ها و فرصت های بومی نیازمند پیگیری مجدانه 
است.عباس تراب زاده افزود: ثبت میراث ناملموس غرب استان 
اصفهان نیازمنــد مطالعات میدانی، پژوهش های کارشناســی 
استاندارد و پیگیری مستمر مسئولان آن شهرستان است.وی با 
بیان اینکه موضوع پرونده های ثبتی در این زمینه باید زنده و پویا 
باشد، افزود: دانش، مهارت، آیین ها، خوراک ها و غذاهای سنتی، 
جشنواره ها و آثار آنها بر جامعه پس از مطالعات و مستندنگاری 
قابل ثبت در فهرست میراث ناملموس است.تراب زاده به ظرفیت 
ارزشمند مناطق غرب اصفهان در این بخش اشــاره و بیان کرد: 
از دیگــر موانع ثبت میــراث ناملموس هزینه های کارشناســی 
و مســتندنگاری موضوع است و باید از ســوی میراث فرهنگی 
گردشگری و صنایع دستی آن شهرستان پرداخت شود که به طور 
معمول در بیشتر موارد با برنامه ریزی قابل تامین است.وی افزود: 
میراث فرهنگی ناملموس پلی است که گذشته را به حال و حال 
را به آینده پیوند می دهد و در ایجاد احســاس هویت در افراد هر 
جامعه نقشی اساسی ایفا می کند.کارشناس حوزه میراث فرهنگی 
اصفهان گفت: حفظ میراث فرهنگی ناملموس و ترویج و توسعه 
آن به رونق صنعت گردشگری خلاق کمک می کند.وی با بیان اینکه 
در این شهرستان ها در بخش میراث ملموس نیز آثار باستانی و 
تاریخی ارزشمندی وجود دارد که در اختیار مالکان خصوصی است، 
افزود: این آثار با تشخیص کارشناسان میراث فرهنگی و با ورود 
مســتقیم آنها به موضوع قابلیت ثبت دارد.تراب زاده به ظرفیت 
های ناشناخته مناطق غرب اصفهان در این رابطه اشاره و بیان کرد: 
ثبت این آثار از سوی میراث فرهنگی به منزله تملک آن نیست بلکه 
امکان محافظت بیشتر و جلوگیری از دخل و تصرف در آن فراهم 
می شود و مالکان همچنان می توانند آن بنا را بفروشند یا مالکیت 
آن را انتقال دهند.وی افزود: رویکرد میراث فرهنگی تلاش برای 
ثبت میراث ملموس و ناملموس با هدف پاسداری از آن است.این 
کارشناس با بیان اینکه میراث فرهنگی منحصربه فرد، غیر قابل 
جایگزینی و در میان نسلها از ارزش و احترام برخوردار است، افزود: 
حفظ و انتقــال میراث فرهنگی به آیندگان به عنوان شناســنامه 
فرهنگ و تمدن ضروری اســت.به گزارش ایرنا، میراث فرهنگی 
می تواند دربرگیرنده آثار ملموس)مانند بناهای باستانی( یا آثار 
ناملموس )مانند آداب و رسوم یک منطقه( باشد.ثبت و شناسنامه 
دار کردن هویت میراثی ملموس و غیر ملموس که ۲ دهه در دستور 
کار وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی است به طور 
جدی در دولت سیزدهم نیز دنبال می شود.استان اصفهان با ثبت 
میراث ماندگار قالیشویان و روش سنتی قالی بافی در کاشان در 
فهرست جهانی یونسکو جایگاه ویژه ای در این بخش دارد.به گفته 
مسئولان، افزون بر صد میراث معنوی اصفهان در فهرست میراث 
ملی کشور به ثبت رسیده است که از آن جمله می توان به »نقالی« 
در شهر تاریخی »وزوان«، آیین نخل گردانی روستای »وش« از 
توابع شهرستان نطنز، پوشش سنتی مردم روستای تاریخی ابیانه، 
مهارت تهیه خورشت ماســت از غذاهای سنتی اصفهان، مهارت 
بافت قالی یلمه علی آباد دهاقان، آداب و رسوم پخت کاشی ابوزید 
آباد آران و بیدگل، آیین پخت سمنوی نذری شهرضا، دانش سنتی 
کاشت خربزه در برخوار و شاهین شــهر و میمه اشاره کرد.عنوان 
تمدن هفت هزار ساله با انبوه ظرفیت های فرهنگی و گردشگری 
به منطقه ای وسیع از شهرستان های فریدن با بیش از ۴۹ هزار نفر 
جمعیت، فریدون شهر با ۳۵ هزار نفر جمعیت، چادگان با ۳۲ هزار 
نفر و بویین میاندشت با بیش از ۲۴ هزار نفر اطلاق می شود که به 

ترتیب در ۱۴۰، ۱۷۰، ۱۱۰ و۱۸۰ کیلومتری غرب اصفهان قرار دارند.
 

مدیرکل میراث فرهنگی چهارمحال و بختیاری 
عنوان کرد

کمبود منابع مالی برای مرمت بناهای 
تاریخی

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی چهارمحال 
و بختیاری با اشاره به کمبود منابع مالی و اعتباری برای مرمت، 
کاوش و احیای بناهای تاریخی این اســتان، از احتمال مذاکره 
با پتروشــیمی لردگان یا بعضی صنایع منطقه برای کاوش یک 
محوطه تاریخی و واگذاری بهره برداری برخی بناهای تاریخی به 
بخش خصوصی خبر داد.علیرضا جیلان با بیان  این که حدود ۱۵ 
میلیارد تومان بودجه برای مرمت و احیای بناهای تاریخی استان 
چهارمحال و بختیاری اختصاص داده شده است، به ایسنا گفت: 
در حال حاضر با توجه به اعتباراتی که در حوزه بناها و آثار تاریخی 
داریم، قرار اســت آثاری را که در حال تخریب و آســیب دیدگی 
هستند و ممکن اســت بر اثر باران و عوامل طبیعی دچار مشکل 

شوند، مرمت کنیم. 

اخبار

معاون اقتصادی بازرگانی صندوق توسعه و احیای بناهای تاریخی 
کشور با بیان اینکه قراردادهای این صندوق به صورت واگذاری حق 
بهره برداری از بنا به صورت اجاره ای است، گفت: در مزایده ۱۹ بنای 
تاریخی اعلام شده به هیچ عنوان بحث حراج، فروش و واگذاری 
مالکیت مطرح نیست.احســان دهقانی که در هتل بوتیک کاخ 
سرهنگ اصفهان حضور داشت، در گفت وگوی اختصاصی با ایسنا، 
اظهار کرد: اخیرا در رسانه ها عنوان می شود که از سوی وزارت میراث 
فرهنگی، چوب حراج بر فروش بناهای نفیس ملی گذاشته شده 
اســت؛ در خصوص تبیین این موضوع باید در ابتدا عنوان کنم که 
نوع قراردادها، واگذاری حق بهره بــرداری از بنا به صورت اجاره ای 
 ROLT ،و به طور ویژه تر BOT است. قراردادها به نوعی قراردادهای
است؛ یعنی مرمت، سرمایه گذاری، بهره برداری و سپس انتقال به 
مالکیت اولیه که دولت است. وی ادامه داد: آنچه رقم خورده، در 
بدنه وزارت میراث فرهنگی آورده شده است و با همفکری و خرد 
جمعی همکاران ما کاربری متناسب و در شأن بنا انتخاب شده و 
به صورت شفاف و عادلانه در بستر سامانه الکترونیک ستاد ایران 
به مزایده گذاشته می شود. وی که وظیفه ابلاغ کمیسیون مزایدات 
بناهای صندوق توسعه و احیای بناهای تاریخی را نیز به عهده دارد، 
گفت: توان مرمتی و مشاورین علمی سرمایه گذار برای انجام دستور 
کارهای مرمتی، توان و بنیه مالی سرمایه گذار به طوری که بتواند از 
عهده هزینه ها برآید، پلان بهره برداری، همراه با ایده سرمایه گذار 

برای تجهیزات و آن اتفاقی که می خواهد رقم بزند. 

مدیرکل میراث فرهنگی استان  مطرح کرد:

اشتیاق مردم چین برای دیدار از نصف جهان 

مدیرکل میراث فرهنگی اصفهان با اشاره به اشتیاق مردم چین برای دیدار 
از نصف جهان از برنامه ریزی همه جانبه تمامی نهادهای دولتی اصفهان 
برای توسعه گردشگری میان کشــور چین و شهر تاریخی اصفهان خبر 
داد.به گزارش خبرآنلاین از اصفهان، علیرضا ایزدی اظهار کرد: اصفهان 
قلب تاریخ و فرهنگ ایران زمین اســت و به تبع آن تمدن مشرق زمین 
مرهون تلاش های فرهنگی و تمدنی دو ملت بزرگ ایران و چین است.

وی ادامه داد: ما دو ملت تمدن ساز در جهان هستیم و همین باعث شده 
که هنوز پس از هزاران سال این دو ملت با یکدیگر دوست باشند، با این 
وصف مفتخریم که امروز در اصفهان میزبان خیل گســترده ای از مردم 
چین هستیم.مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی استان 
اصفهان تاکید کرد: علاقمند به توسعه همکاری های دو کشور به ویژه کشور 
چین و شهر شیان به عنوان خواهرخوانده اصفهان هستیم و در این راستا 
میزبان وزیر مختار ســفارت چین در ایران و تنی چند از اعضای سفارت 
چین در ایران بودیم.وی ادامه داد: بنا بر اظهارات مسئولان کشور چین، 
آنها از حدود ۴۰ سال قبل توسعه گردشگری را در کانون توجه خود قرار 
داده و امروز توانسته اند گردشگری را به یکی از ستون های توسعه اقتصاد 

این کشور تبدیل کنند. 

ثبت سه اثر تاریخی همدان در فهرست آثار 
غیرمنقول فرهنگی

مدیرکل میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی همدان گفت: سه 
اثر تاریخی این استان در فهرســت آثار غیر منقول فرهنگی و تاریخی 
کشور قرار گرفتند.به گزارش ایرنا، محسن معصوم علیزاده روز سه شنبه 
در جمع خبرنگاران اظهار داشت: در راســتای حفاظت از آثار فرهنگی 
تاریخی استان و به پیشــنهاد این اداره کل و موافقت دفتر ثبت وزارت 
میراث فرهنگی سه اثر استان همدان در فهرست آثار غیر منقول فرهنگی 
و تاریخی به ثبت ملی رســید.وی ادامه داد: اثر فرهنگی تاریخی خانه 
تاریخی»ترک« در شهرستان تویســرکان ، خانه تاریخی »آبایی« در 
شهرستان نهاوند و »برج گلشن« در شهرستان فامنین با شماره های 
جداگانه در فهرست آثار ملی کشور به ثبت رسیدند و مراتب ثبت آنها به 
استان از سوی وزارتخانه میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
ابلاغ شد. وی در زمینه ثبت آثار در فهرست ملی گفت: قانون ثبت آثار 
ملی ابتدا در سال ۱۳۰۹ به تصویب مجلس شورای ملی رسید و مقرر 
شــد. آثاری که تا پایان دوره زندیه دارای شــأن و جایگاه ملی است، 
شناسایی و در لیستی تحت عنوان لیست آثار ملی ثبت شود. معصوم 
علیزاده تاکید کرد: میراث بر جای مانده از گذشتگان در مطالعه تاریخ 

بشر موثر هستند. 

 معاون اقتصادی بازرگانی صندوق توسعه 
و احیای بناهای تاریخی کشور:

 بحث حراج بناهای تاریخی به هیچ 
 وجه مطرح نیست
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بحران فرونشست، اصفهان را بدون تعارف تهدید  مهر
می کند؛ بحرانی که با سرعت در حال پیشرفت 
است و گویا هنوز با وجود مطالعات علمی و به دست آمدن نتایج آن هنوز از 
سوی مسئولان به ویژه در سطح ملی جدی گرفته نمی شود؛ این در حالی 
است که بخش قابل توجهی از تمدن و تاریخ کشور در این شهر و استان قد 
علم کرده و نابودی آن می تواند درد مشترک همه مردم ایران باشد.شکاف 
زمین در شهرها و مناطق بیابانی استان اصفهان هر روز رخ جدیدی از خود 
نشان می دهد، زمین با زبان بی زبانی از دردهایش می گوید و این در حالی 
است که هنوز چاره ای برای درمان آن اعمال نشده است.در این ارتباط منصور 
شیشه فروش، مدیرکل مدیریت بحران استانداری اصفهان که معتقد است 
برداشت های بی رویه از سفره های آب زیرزمینی عامل اصلی فرونشست 
در اصفهان است، به خبرنگار مهر می گوید: سطح آب های زیرزمینی در اکثر 
دشت های اســتان اصفهان کاهش یافته اســت.وی ادامه می دهد: ۳۵ 
دشت در استان اصفهان وجود دارد که از این تعداد ۲۹ دشت از نظر کاهش 
آب های زیرزمینی در شرایط بحرانی ثبت شده اند و شرکت آب منطقه ای 
موظف است به صورت مرتب پایش وضعیت این دشت ها را انجام دهد.

مدیرکل مدیریت بحران اســتانداری اصفهان با اشاره به اینکه مطالعات 
تعیین نرخ فرونشست زمین در دشت های اســتان اصفهان انجام شده 
اســت، ابراز می کند: بر اســاس نتایج این مطالعات نرخ فرونشست در 
دشت های اســتان بین ۵ تا ۱۸ سانتی متر اســت که در این زمینه دشت 
اصفهان – برخوار و دشت مهیار بیشترین افت سطح آب های زیرزمینی را 
داشته اند.وی می افزاید: در این دو دشت شــاهد شکاف زمین در اراضی 
کشــاورزی، راه ها، منازل مســکونی و دیگر مناطق هستیم. ضمن اینکه 
مطالعات میزان نرخ فرونشست در دشت های دامنه – داران و کوهپایه نیز 
انجام شود.شیشه فروش با اشــاره به نصب ۳۰ دستگاه جی پی اس در 
مناطق مختلف استان برای تعیین نرخ فرونشست زمین در استان اضافه 
می کند: بر اساس داده های این دستگاه ها در دشت های اصفهان، خمینی 
شهر، فلاورجان، برخوار، دولت آباد، گلپایگان، کاشان، اردستان، شهرضا، 
دهاقان، شاهین شهر، نجف آباد و … نرخ فرونشست تعیین شده است.

وی با بیان اینکه دشت مهیار در شرایط بسیار بحرانی فرونشست است، ابراز 
می کند: جاده ها، راه آهن و دکل های فشار قوی برق در این دشت در معرض 

آسیب جدی فرونشست قرار دارند.
مدیرکل مدیریت بحران استانداری اصفهان با بیان اینکه در حوزه خطوط 
راه آهن در دشــت مهیار بخش آســیب دیده در محدوده استان فارس 
اســت که هماهنگی لازم برای بهبود شــرایط و ایمن سازی خطوط انجام 

شده است، ادامه می دهد: برای این امر از مشاور نیز استفاده شده است.
وی با بیان اینکه شــبکه آب و فاضلاب نیز قرار است به همت شرکت آب 
و فاضلاب ایمن شــود، می افزاید: اقدامات ایمنی تاکنون انجام شده؛ اما 
باید نظارت و پایش مستمر همچنان در دستور کار باشد.شیشه فروش با 
تاکید بر اینکه دکل های برق پرفشار در دشت مهیار از سال گذشته آسیب 
جدی دیدند، اضافه می کند: طرح انتقال این دکل ها به مکان امن پیگیری 
شد و با مطالعه چهار ماهه جابه جایی دکل ۲۳۰ کیلوولت انجام شد و دو 
دکل نیز خریداری شد که ساماندهی شود و برای این امر ۷ میلیارد تومان 
هزینه شد.وی با بیان اینکه ۱۰ دشت اصفهان – برخوار، کاشان، اردستان، 
خالدآباد، شهرضا، بادرود، گلپایگان، دامنه، مورچه خورت و شهرضا از نظر 

برداشت های آب ممنوعه بحرانی اعلام شدند، می گوید: آب در دشت 
مهیار به میزان ۴۹ متر بیشترین میزان افت را داشته و از این رو شرایط 
بحرانی را سپری می کند.مدیرکل مدیریت بحران استانداری اصفهان 
با بیان اینکه ادارات مختلف برای پیشــگیری از حــوادث احتمالی 
ناشی از فرونشســت زمین در اصفهان اقدامات پیشگیرانه را انجام 
داده اند، ادامه می دهــد: راه آهن، فرودگاه، شــرکت آب منطقه ای، 
شرکت آب و فاضلاب و … در این زمینه ورود کرده اند و شهرداری نیز 
طرح مطالعاتی در زمینه وضعیت فرونشســت در دشــت اصفهان و 
راه های مدیریت و کنترل آن را از یک ســال گذشته در دستور کار قرار 

داده است.

زیرزمین اصفهان خالی شد؛

تهدیدِ بدون تعارف!

معاون حفاظت و امور اراضی اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان اصفهان از اجرای عملیات احیا 
و بازسازی در ۴۶۰ هکتار از عرصه های تخریب شده بر اثر فعالیت های معدنی خبرداد. داریوش سعیدی 
در گفت وگو با خبرنگار مهر با بیان اینکه احیا و بازسازی عرصه های تخریب شده معدنی با مشارکت 
معدن کاران استان در دســتور کار اداره کل منابع طبیعی اصفهان اســت، اظهار داشت: اجرای طرح 
احیا و بازسازی عرصه های منابع طبیعی این استان که در اثر فعالیت و بهره برداری معادن تخریب 
شدند برابر دستورالعمل اجرایی ماده ۲۵ قانون معادن و ماده ۱۷ اصلاحی پیگیری می شود.وی 
خاطرنشان کرد: باید توجه داشت اعتباراتی که در این حوزه به منابع طبیعی تخصیص می یابد 

ظرفیت احیای همه عرصه های تخریب شده را ندارد؛ از این رو اصلاح و احیای عرصه های تخریب شده 
معدنی باید بصورت مشارکتی و متناسب با شرایط منطقه انجام شود.معاون حفاظت و امور اراضی اداره 
کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان اصفهان با اشاره به اینکه طی سال های اخیر معادن شرق اصفهان 
اقدامات خوبی در زمینه احیای عرصه های معدنی این منطقه داشتند، افزود: ۳۵۰ هکتار عرصه تخریب 
شده معدنی در سجزی با مشارکت انجمن شن و ماسه استان اصفهان اصلاح و بازسازی شد.سعیدی 
با بیان اینکه در سال ۱۴۰۱ نیز در سطح ۵۰ هکتار از عرصه های تخریب شده در شرق اصفهان عملیات 
احیا و بازسازی توسط اداره منابع طبیعی انجام شد، ادامه داد: سال گذشته همچنین قرارداد احیا و 
بازسازی ۱۲۰ هکتار از عرصه های طبیعی شرق اصفهان )دشت ســجزی( با مشارکت معدن داران و 
کوره های گچ و آجرپزی منعقد و تا پایان ۱۴۰۱ این طرح در ســطحی حدود ۶۰ هکتار با کاشــت نهال 

انجام شد.

معاون حفاظت اداره کل منابع طبیعی اصفهان: 

۴۶۰ هکتار از عرصه های تخریب شده معدنی در اصفهان احیا شد

ســعید شــهند؛ مدیرکل حفاظت محیط زیســت اســتان 
آذربایجــان غربی اظهار کــرد: ۶ راس گــوزن زرد ایرانی در 
راستای اجرای برنامه عمل ملی حفاظت و احیای این گونه، 
آبان سال گذشــته از پناهگاه حیات وحش دشت ناز ساری 
به پارک ملی دریاچه ارومیه و سایت تکثیر و پرورش رشکان 
منتقل شــدند که تولد نخستین گوســاله گوزن زرد ایرانی، 
نشانگر سازگاری این گونه با محیط و شرایط مطلوب زیستی 

آنها در این سایت پارک ملی دریاچه ارومیه است. 
وی با بیان اینکه با شــروع فصــل زادآوری گوزن ها، پایش 
و کنترل وضعیت زیســتگاه آنها شــدت یافته است، گفت: 
محیط بانان و دامپزشکان پارک ملی دریاچه ارومیه به صورت 
شــبانه روزی، وضعیت زیســتی و ســلامتی آنها را پایش 
می کنند و شــرایط مطلوبی برای زادآوری گوزن ها و رشــد 
گوساله ها وجود دارد.مدیرکل حفاظت محیط زیست استان 
آذربایجان غربی با اشاره به اقدامات انجام گرفته در راستای 
برنامه عمل ملی حفاظت از گــوزن زرد ایرانی تصریح کرد: 
احداث آب انبارها و ترمیم آبشــخورها، نصب دوربین های 
مداربسته، اجرای عملیات زیســتی برای گونه های مهاجم 
گوشتخوار، افزایش گشت و کنترل در جزیره اشک و احداث 
مرکز تکثیر گــوزن زرد ایرانی در پارک ملــی دریاچه ارومیه 
برای جلوگیری از انقراض این گونه، بخشــی از برنامه ملی 
حفاظت از گوزن زرد ایرانی بوده اســت که با تولد نخستین 
گوزن در این سایت، امیدها برای احیای این گونه ارزشمند 

بیشتر شده است.

جمع آوری و جلوگیری از فعالیت ۲ واحد 
آلاینده  در شهرستان ری

مشاور مدیرکل و رئیس اداره حفاظت محیط زیست شهرستان ری، 
از جمع آوری یک واحد آلاینــده ذوب قیر و پلمب یک واحد بازیافت 
ضایعات در شهرستان ری خبر داد.به گزارش ایرنا، محمد رستگاری 
گفت: بر اساس شکایت های متعدد مردمی از یک واحد تولیدی قیر 
در بخش کهریزک، کارشناســان این اداره ضمن بازدید از این واحد و 
محرز شدن آلودگی زیست محیطی و عدم دریافت مجوزهای زیست 
محیطی برای صدور پروانه بهره برداری نقایص موجود را به مسئولآن 
واحد گوشزد کردند.وی با بیان اینکه متاســفانه هیچ گونه اقدامی از 
ســوی متصدی این واحد تولیدی انجام نشــد، اظهار داشت: پس 
از ابلاغ اخطاریه زیســت محیطی و معرفی بــه مرجع قضایی، واحد 
مذکور به طور کامل جمــع آوری و متصدی مربوطه بــه دلیل  تهدید 
علیه بهداشــت عمومی به حبس محکوم شد.رســتگاری با اشاره به 
برخورد قاطع و جدی با واحدهای صنعتی، معدنی و خدماتی آلاینده 
شهرســتان، خاطرنشان کرد: آلاینده های زیســت محیطی سلامت 
عمومی جامعه را به مخاطره می اندازد، از این رو اداره حفاظت محیط 
زیست شهرستان ری تمامی تلاش خود را برای رفع این معضلات به 

کار خواهد برد.استان مطرح شود.

هزار قلاده سگ در پناهگاه مهر شهرداری 
بیرجند نگهداری می شود

رئیس سازمان مدیریت پسماند شهرداری بیرجند گفت: در حال حاضر 
۹۰۰ تا هزار قلاده ســگ در پناهگاه مهر شــهرداری نگهداری می شود و 
خدماتی مانند دارو، درمان، غذارسانی، عقیم ســازی و واکسیناسیون 
هشت گانه آنها برعهده این پناهگاه است.محمود ظهوری روز سه شنبه در 
گفت و گو با خبرنگار ایرنا به هزینه زیاد این خدمات اشاره کرد و افزود: 
هر ۲ هفته حدود ۳۰ میلیون تومان هزینه غذارسانی به این تعداد سگ 
بلاصاحب بوده اما شهرداری با همه توان پای کار مدیریت پدیده سگ های 
بلاصاحب در سطح شهر اســت.وی تصریح کرد: با این وجود غذارسانی 
غیراصولی شهروندان باعث ورود سگ ها به محدوده شهر می شود که رفع 
این مشکل نیازمند اطلاع رسانی و فرهنگ سازی است.رئیس سازمان 
مدیریت پسماند شهرداری بیرجند گفت: زیرساخت مناسبی در پناهگاه 
مهر شهرداری بیرجند با مساحت هشت هزار متر مربع برای جمع آوری و 
نگهداری سگ های بلاصاحب آماده شده و سال گذشته بیش از ۵۰۰ قلاده 
سگ پس از جمع آوری توسط گشت های زنده گیر شهرداری به پناهگاه 
مهر انتقال یافت.وی ادامه داد: زنده گیری سگ ها در سطح شهر بیرجند 
برعهده شهرداری است که سه تیم زنده گیر هر تیم متشکل از ۲ نفر مجهز 

به قلاب و داروی بیهوشی به طور ۲۴ ساعت فعال هستند.

تولد نخستین گوساله گوزن زرد ایرانی 
در سایت تکثیر و پرورش رشکان

معاون عمرانی استاندار سمنان:

۲ پایگاه سنجش آلودگی هوا در استان 
سمنان راه اندازی می شود 

معــاون عمرانی اســتاندار ســمنان از راه انــدازی دو پایگاه 
ســنجش آلودگی هوا در اســتان خبر داد و گفت: دامغان و 
ایوانکی میزبان این دو مرکــز خواهند بود.محمد حمیدی در 
گفتگو با خبرنگار مهر، با بیان اینکه اســتان ســمنان استانی 
صنعتی و کویری است بیان کرد: این استان به خاطر شرایط 
اقتصــادی و اقلیمــی میزبــان آلودگی ها آلاینده هــا و غبار 
فراوانی اســت در نتیجــه نیاز بود تــا احداث دســتگاه ها و 
پایگاه هــای پایــش آلودگی در اســتان در دســتور کار قرار 
گیــرد.وی با بیان اینکــه پایگاه های ســنجش آلاینده ها در 
شهرستان های شاهرود و سمنان وجود دارد افزود: نیاز بود که 
برای برنامه ریزی صحیح این زیرساخت در دامغان نیز ایجاد 
شود لذا در نشستی مقرر شد شهرداری دامغان و فرمانداری 
این شهرســتان با کمک محیط زیست و شرکت شهرک های 

صنعتی مرکز سنجش آلاینده ها را ایجاد کنند.
معــاون عمرانی اســتاندار ســمنان گفــت: غرب اســتان 
ســمنان نیز به دلیــل تجمــع شــهرک های صنعتــی نیاز 
به ایجاد مرکــز ســنجش آلاینده های هوا داشــت که برای 
این کار شــهر ایوانکــی با محوریــت شــهرداری و همچنین 
شــهرک های صنعتــی انتخــاب شــد تــا شــاهد احداث 
 مرکــز پایش و ســنجش آلودگی در غرب اســتان ســمنان

 هم باشیم.

مدیرکل حفاظت محیط زیست البرز:

بیماری های مشترک انسان و دام 
محیط بانان را تهدید می کند

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان البرز گفت: ما به عنوان 
محیط بان وظیفه داریم با تمام توان از تمام ظرفیت های کشور 

شامل جانداران و غیر جانداران حفاظت و پاسداری کنیم.
به گزارش ایسنا،  مجید درگی در آیین افتتاحیه دومین دوره 
آموزش محیط بانی کشور که در مرکز آموزش محیط زیست 
و تربیت محیط بان کشــور مســتقر در کرج برگزار شد، اظهار 
کرد: محیط بانان در خط اول تهدیدات در طبیعت قرار دارند.

وی ادامه داد: یکی از خطراتی کــه محیط بانان را مورد تهدید 
قرار می دهد موضوع بیماری های مشــترک است. زمانی که 
محیط بان با لاشه یک حیوان تلف شده مواجه می شود بدون 
اینکه اطلاعی از دلیل مرگ آن داشته باشد ممکن است بدون 
رعایت ملاحظات به لاشه دست بزند که یکسری از دستگاه ها 
در مواجهه با ایــن بیماری ها در قبال محیــط بانان کمال بی 

انصافی را دارند.
وی یکــی از مهمترین خطــرات را مواجهه بــا بیماری های 
مشترک و ناآگاهی محیط بانان از بروز این بیماری ها دانست 
و اظهار کرد: ما به عنوان محیط بان وظیفه داریم با تمام توان 
از تمام ظرفیت های کشــور شــامل جانداران و غیر جانداران 
حفاظت و پاســداری کنیم که بعــد از این دوره شــاید افراد 
توانمندی برای انجام ماموریت ها باشــید ولی سرمایه اصلی 
سازمان شــما به عنوان نیروی انسانی هســتید به خصوص 
 محیط بانانی کــه در نوک پیکان مواجهه بــا خطرات مختلف 

در محیط زیست هستند.

مدیرکل منابع طبیعی گیلان عنوان کرد

 تولید بالغ بر ۹ میلیون اصله نهال
 در گیلان طی امسال

مدیرکل منابع طبیعی گیلان، با بیان اینکه در راســتای طرح 
ملی کاشــت یک میلیارد درخت در گیلان طی امسال باید ۹ 
میلیون و ۴۰۰ هزار اصله نهال را تولید کنیم، افزود: از این تعداد 

نهال، متعهد به کاشت هشت میلیون اصله هستیم.
سرخوش کرم زاده در حاشیه بازدید از نهالستان های استان 
گیلان، با بیان اینکه مقرر شده طی چهار سال یک میلیارد نهال 
در کشور تولید و کاشته شود، اظهار کرد: سهم استان گیلان از 

این یک میلیارد درخت، ۳۲ میلیون اصله است.
وی با بیان اینکه اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری اســتان 
گیلان طی امســال باید ۹ میلیــون و ۴۰۰ هــزار اصله نهال را 
تولید کند، افزود: از این تعداد نهال، متعهد به کاشــت هشت 
میلیون اصله هســتیم. مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری 
گیلان در ادامه از تولید چهار میلیون و ۴۰۵ هزار اصله نهال در 
نهالستان های این اداره کل خبر داد و خاطرنشان کرد: توسط 
 بخش خصوصی نیــز ۶ میلیون و ۵۰۰ هزار اصلــه نهال تولید

 شده است.

اخبار
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کیوان جعفری طهرانی، تحلیلگر بازار آهن و فولاد، در ســیزدهمین 
همایش و نمایشگاه چشم انداز صنعت فولاد و سنگ آهن ایران گفت: 
ما پتانسیل صادرات فولاد به میزان ۲ میلیون تن به عربستان را داریم 
که در این میان به شرکت کنسرســیوم برای تخلیه از شرکت ثالث 
نیازمند هستیم. برنامه جامع فولاد کشــور باید به روز شده و علاوه 
بر ایجاد تغییراتی که با توجه به مســائل داخلی کشور نیاز است باید 
با نظر به برنامه جامع فولاد کشــورهای دیگر نیز این تغییرات انجام 
شود.به گزارش خبرنگار ایراســین، کیوان جعفری طهرانی تحلیلگر 
بازار آهن و فولاد، در ســیزدهمین همایش و نمایشگاه چشم انداز 
صنعت فولاد و سنگ آهن ایران با نگاهی به بازار در تهران اظهار کرد: 
بازار سنگ آهن و فولاد در ماه جاری به قیمت کف خود خواهد رسید 
که به همین خاطر در بدترین ماه ۲۰۲۳ هســتیم که البته این روند 
بهبود خواهد یافت. قیمت ســنگ آهن امروز حدود ۱۰۰ دلار است 
که در آینده نزدیک به ۹۰ دلار رســیده و در نهایت تا سه ماه آینده با 
بهبود قیمت به ۱۱۰ دلار می رســد.وی گفت: این در حالی اســت که 
کشورهایی نظیر چین و هند، در حال توسعه صادرات خود هستند. 
امروزه برخی از کارخانه های چین به مرز ضرردهی رسیده اند. از سوی 
دیگر برخی از فولادسازان با کوره القایی در چین نیز به دنبال افزایش 
حاشیه سود خود هستند.تحلیلگر بازار آهن و فولاد افزود: از سوی 
دیگر با کاهش تقاضای فولاد در ترکیه، کارخانه های این کشور خرید 
قراضه خود را کاهــش داده اند. آخرین قیمت آهــن قراضه حدود 
۳۹۰ دلار بوده که این قیمت تا حــدود ۳۷۰ دلار با محموله ای که از 
آمریکا انتقال یافت، قیمت گذاری آن انجام شــد.وی خاطر نشان 
کرد: رکود بازار ذغال کک شــو نیز قیمت این محصول را پایین آورده 

که به ۲۳۶ دلار در هر تن برای فوب استرالیا رسیده است. با تامین 
ذغال کک شو ارزان توسط روسیه، معادلات بازار می تواند تغییرکند.

جعفری طهرانی تصریح کرد: بحران کسری گاز و برق ادامه دارد که 
باید به این موضوع خصوصا در کشور توجه کرد. کنترل عرضه بیلت 
با صادرات به کشــورهای دیگر باعث می شود که خریداران خارجی 
در ماه هایی که محدودیت وجود ندارد قیمتــی کمتر از بازار جهانی 
را پیشــنهاد کنند.وی تأکید کرد: قیمت HRC نیز در کل جهان افت 
کرده که هم در اروپا و خصوصا در هند نیز این موضوع دیده می شود. 
کشورهای حاشــیه خلیج فارس نیز در لاک خود فرو رفته اند. اگر 
خریدار از ما خرید می کند باید قبل از فروش ما باید به این موضوع 
توجه کنیم که خریدار قرار اســت در چه عرصــه ای این محصول را 
مصرف کند تا قیمت گذاری صحیحی انجام شود.تحلیلگر بازار آهن 
و فولاد عنوان کرد: برزیل به عنوان هشتمین تولیدکننده فولاد جهان 
به دنبال میانجی گری برای کاهش بحران روسیه و اوکراین است. 
به نظر می رسد این جنگ تا سه ماهه سوم ۲۰۲۳ تمام شود. البته با 
حضور روسیه در بازار کاهش قیمت را به خاطر دامپینگ این کشور 
شاهد خواهیم بود.وی بیان کرد: ما پتانسیل صادرات فولاد به میزان 
۲ میلیون تن به عربستان را داریم که در این میان نیاز به ایجاد شرکت 
کنسرسیوم برای تخلیه از شرکت ثالث داریم. ما شانس حضور در 
بازار عربستان به خصوص پروژه های جدید را خواهیم داشت و نباید 
این شانس را از دســت دهیم.جعفری طهرانی گفت: برنامه جامع 
فولاد کشور باید به روز شده و علاوه بر تغییراتی که با توجه به مسائل 
داخلی کشور نیاز است باید با توجه به برنامه جامع فولاد کشورهای 

دیگر نیز این تغییرات انجام شود.

تحلیلگر بازار آهن و فولاد عنوان کرد:
امکان صادرات ۲ میلیون تنی فولاد ایران به عربستان

با حضور مدیرکل مدیریت بحران استانداری و مدیران مدیریت بحران 
دستگاه های اجرایی استان، نشســت گذر از تابستان برای تامین آب 
شرب پایدار و تدوین طرح خطر پذیری استان در آبفای استان اصفهان 
برگزار شد.مدیرکل مدیریت بحران استانداری در این نشست با اشاره 
به طرح تدوين برنامه کاهش خطر حوادث و سوانح و برنامه آمادگي و 
پاسخ استان اصفهان در مقابله با وقوع حوادث اعلام کرد: همه دستگاه 
های اجرایی و نهادهای نظامــی و انتظامی مطابق با مــاده 4 قانون 
جامع مدیریت بحران کشور باید در راستای سند راهبرد ملی مدیریت 
بحران ، برنامه هایی در جهت کاهش خطر حوادث و سوانح، آمادگی و 
پاسخ ، بازسازی و بازتوانی و کاهش خطر، تدوین کنند.منصور شیشه 
فروش با بیان اینکه بیش از 55 حادثه غیر مترقبه در کشور شناسایی 
شده اســت اعلام کرد: از این تعداد حوادث غیر مترقبه احتمال وقوع 
حدود 4۲ حادثه در استان اصفهان وجود دارد، بر این اساس مدیران 
بحران تمام دستگاه ها در استان اصفهان موظف به آموزش نیروهای 
خود درمقابله با حوادث غیر مترقبه هســتند و همچنین باید پیوست 
کاهش خطر پذیری را برای طرح های توسعه ای خود تدوین نمایند.

وی با اشاره به برنامه استاني کاهش خطر حوادث و سوانح اعلام کرد: 
این برنامه سندي اســت كه اداره كل مديريت بحران استان با رعايت 
قوانين و مقررات و با مشاركت كليه دستگاه هاي مسئول موضوع ماده 
)۲( اين قانون در استان، بر اساس برنامه ملي كاهش خطر حوادث و 
سوانح تهیه مي شود، بطوریکه شناخت مخاطرات، آسيب پذيري ها، 
ظرفيت ها و راهکارهای كاهش خطر استان را در برمي گيرد.مدیرکل 
مدیریت بحران استانداری همه دستگاه ها را ملزم به همکاری با آبفای 
استان اصفهان در راستای گذر ازتابستان و تامین پایدار آب شرب نمود 
و تصریح کرد: آبفای استان اصفهان باید برنامه ای در راستای تامین 
پایدار و مصرف بهینه آب شــرب خانگی ، صنعتی و اداری تدوین کند 
و همه دســتگاه ها نیز ملزم به همکاری با آبفای استان اصفهان برای 
تامین آب شرب در فصل گرم هستند.وی نظارت برکیفیت آب شرب 
در تابستان تاکید کرد و اظهار داشت: دســتگاه های نظارتی همچنان 

موظف بر نظارت مستمر بر کیفیت آب شرب درسطح استان اصفهان 
هستند.در ادامه این نشســت معاون برنامه ریزی و توسعه سرمایه 
گذاری آبفای استان اصفهان به منابع تامین کننده آب شرب در سطح 
استان اشاره کرد و خاطرنشان ساخت: طی ســال های اخیر به رغم 
افزایش متقاضیان آب شرب در سطح شــهرها و روستاهای استان 
متاسفانه با محدودیت منابع آب های سطحی و زیر زمینی مواجه بوده 
ایم.مجتبی قبادیان به مقایسه حجم آب تولیدی در سال ۱4۰۰ نسبت 
به ۱4۰۱ پرداخت و اظهار داشت: در سال ۱4۰۰ میزان حجم آب تولیدی 
۱۳ هزار و 5۰۰ لیتر درثانیه بوده در حالیکه این رقم در سال ۱4۰۱ به ۱۲ 
هزار و 5۰۰ لیتر درثانیه کاهش یافت.وی در مدار قرار گرفتن سامانه دوم 
آبرسانی را در اصفهان ضروری برشمرد و اظهار داشت: هم اکنون تامین 
آب شرب ۱۰۰ شهر وهزار روستا در استان اصفهان در دستور کار آبفا قرار 
دارد این درحالیســت که در حال حاضر8۹ درصدآب شرب جمعیت 
استان از طریق تونل اشترجان تامین می شود و برای دسترسی پایدار و 
مقابله با حوادث غیر مترقبه در مدار قرار گرفتن سامانه دوم آبرسانی در 
استان اصفهان ضروری به نظر می رسد.معاون برنامه ریزی و توسعه 
سرمایه گذاری آبفای استان اصفهان با اشاره به کمبود آب شرب در پیک 
مصرف ۱4۰۱ گفت: در خرداد و تیر ماه سال ۱4۰۱ حدود ۲.5 مترمکعب 
بر ثانیه با کمبود آب شرب در سطح استان مواجه بودیم که برای مقابله 
با این چالش در فصل تابستان جاری راه اندازی سامانه دوم آبرسانی 

ضروری است.

 برگزاری نشست گذر از تابستان برای تامین آب شرب پایدار در
 آبفای استان اصفهان

مصرف ســالانه غلتک در ناحیه نورد گرم فولاد مبارکه با ثبت رکوردی 
جدید در ســال ۱4۰۱ به کمترین میزان از ابتــدای بهره برداری تا کنون 
رســید.فرزاد فرهادی، رییس گروه فنی ناحیه نورد گرم فولاد مبارکه 
گفت: رکورد قبلی مصرف غلتک خط نورد گرم مربوط به ســال ۱4۰۰ و 
به مقدار ۳.5۷ میلی متر به ازای هزار تن تولید کلاف بود که این رکورد 
در سال ۱4۰۱ به ۳.۳۹ میلی متر به ازای هزار تن تولید کلاف ارتقا یافته 
است.وی افزود: دســتاورد فوق، به طور خلاصه با انجام فعالیت هایی 
نظیر برنامه ریزی مناسب تولید، سنگ زنی بهینه و کنترل دقیق کران 
غلتک های نورد، بارگذاری مناسب قفسه های نورد، بازرسی و نظارت 
مستمر فرایندهای کارگاه غلتک و… در این ناحیه حاصل شده است ...

مهدی ملک زاده، رییس کارگاه غلتک نورد گرم فولاد مبارکه نیز تصریح 
کرد: در ســال های اخیر، ناحیه نورد گرم این شرکت با انجام اقدامات 
اصلاحی مســتمر و مؤثر، موفق به کاهش چشمگیر مصرف غلتک و 
حوادث شکست غلتک شــد؛ به طوری که ۲۷ حادثه شکست غلتک 
در سال ۱۳۹8 به ۳ حادثه شکست غلتک در سال ۱4۰۱ کاهش یافت. 
بدون شــک این موفقیت نتیجه اقدامات گروهی و مستمر از تمامی 
قسمت های کارگاه غلتک، تعمیرات و تولید خط نورد گرم بوده است.

به گفته وی، همچنین توسعه ماشــین های سنگ زنی غلتک، ارتقای 
فرایندهای نگهداری و تعمیرات در کارگاه غلتک، افزایش آماده به کاری 
تجهیزات، کنترل و نظارت مستمر فرایندهای سنگ زنی و تراشکاری 
و… از دیگر عوامل مؤثر در رکورد ساد شده، بوده اند.محمدرضا کاجی، 
مهندس فرایند ناحیه نورد گرم فولاد مبارکه تصریح کرد: عمده مصرف 
غلتک در ناحیه نورد گرم مربوط به خط تولید نورد گرم اســت؛ به گونه 
ای  که مطابق با دستورالعمل، تعویض غلتک های کاری و پشتیبان در 

نورد مقدماتی و نورد نهایی در انتهای برنامه های تولید انجام می گیرد. 
همچنین در بین برنامه نورد برخی از کیفیت های ویژه و خاص، تعویض 
غلتک های کاری قفســه های ابتدایی نورد نهایی نیز انجام می گیرد. 
غلتک های نورد پس از خروج از خط نورد گرم، در کارگاه غلتک نورد گرم 
در صورت لزوم تراشکاری می شــود و پس از سنگ زنی و کران دهی، 
بازرسی و کنترل های لازم، جهت استفاده در خط نورد گرم آماده سازی 
می گردد.وی افزود: غلتک های مورداستفاده در فرایند نورد گرم در دسته 
حساس ترین و گران ترین تجهیزات مورداستفاده در فرایند نورد قرار 
می گیرند. عملکرد مناسب آن ها همواره عامل مهم و تعیین کننده ای در 
رسیدن به کمیت و کیفیت موردنیاز محصولات تولیدی است. ازآنجاکه 
غلتک ها، حین نورد تحت تأثیر انواع بارگذاری گسترده ازجمله خستگی 
مکانیکی و حرارتی قرار می گیرند، حوادث شکست غلتک ناشی از آن 
همواره یک چالش جدی در فرایند نورد به شمار می آید. این موضوع 
علاوه بر ایجاد آسیب های گســترده بر روی تجهیزات خط تولید و از 
دســت رفتن غلتک، بر کیفیت محصولات نیز تاثیر منفی می گذارد. 
مهندس فرایند ناحیه نورد گرم خاطرنشــان کرد: به طورکلی، به منظور 
کنترل حوادث و آمادگی برای یک تجهیز مکانیکی، سه دسته اقدامات 
باید صورت گیرد که عبارت  است از: استفاده از جنس متناسب با شرایط 
بهره برداری، کاهش تنش های وارد بر تجهیز در حین بهره برداری و بهبود 
فرایند نگهداری و تعمیرات. به منظور کاهش حوادث شکست غلتک، 
هر سه دسته اقدامات در ناحیه نورد گرم در دستور کار قرار گرفت. در ابتدا 
مطالعه گسترده ای به منظور شناسایی خواص مکانیکی انواع غلتک ها 
از سازندگان مختلف صورت پذیرفت و براساس آن چیدمان غلتک ها 

در قفسه های نورد تعیین شد.

ثبت رکورد کاهش مصرف سالانه غلتک در فولاد مبارکه

مهرداد تولائیــان معاون بهره بــرداری ذوب آهن اصفهان در مراســم 
رونمایی از تیرآهن H۲4؛ محصول جدید ذوب آهن اصفهان با اشــاره 
به نام گذاری سال جدید با عنوان مهار تورم و افزایش تولید که به تدبیر 
مقام معظم رهبری صورت گرفته اســت ، گفــت : این مجتمع عظیم 
صنعتی برای انجام وظایف خود در راستای افزایش تولید، در سه بخش 
افزایش کمی تولید ، کاهش قیمت تمام شده و تولید محصولات ارزش 
افزا برنامه ریزی کرده اســت .وی افزود : در 55 روز گذشته افزایش 
تولید در ذوب آهن با تولید بیش از برنامه محقق شده است که امیدوارم 
تا پایان سال این روند تداوم داشته باشــد . در بخش کاهش قیمت 
تمام شده که افزایش تولید و تأمین کیفی مواد اولیه نقش مهمی دارد 
نیز ، شاهد اتفاقات خوبی هستیم و در مقایســه با سال های گذشته 
شرایط بهتری ایجادشده است . البته در تأمین زغال داخلی مشکلاتی 
هست که امیدوارم حل شــود .معاون بهره برداری ذوب آهن گفت : در 
خصوص تولید محصولات ارزش افزا نیز ، خوشبختانه موفق به تولید 
H۲4 شدیم که در کارگاه نورد ۶5۰ حاصل شد . برای تولید این محصول 
، در بخش فولادسازی موفق به تولید شــمش ۳۲۰*۲5۰  شدیم که 
علاوه بر آن امیدوارم با تولید شــمش ۳۶۰*۲5۰ بتوانیم ۶ محصول 

جدید دیگر تا پایان سال به سبد محصولات ذوب آهن اضافه کنیم .

  تولید H24 سرآغازی از بهار تولید در ذوب آهن اصفهان 
محمدامین یوســف زاده مدیر مهندســی نورد ذوب آهــن اصفهان 
گفت : توســعه ســبد محصولات ارزش افزا در ذوب آهن اصفهان با 
حمایت مدیرعامل کارخانه،معاونت بهره برداری و تلاش و کوشــش 
کلیه بخش های شــرکت،آینده بســیار روشــنی پیش رو دارد و بر 
این اســاس امروز تیرآهن H۲4بر پایه شمش ۲5۰*۳۲۰ تولیدی 
بخش فولادسازی شرکت به عنوان ســرآغازی جدید از بهار تولید در 
ذوب آهن اصفهان،رونمایی شد.وی افزود : اگر کشور ایران در جایگاه 
دهمین تولیدکننده فولاد دنیا قرار دارد،این موفقیت مدیون و مرهون 
ذوب آهن اصفهان اســت که از دیرباز تاکنون تلاشگران این شرکت 
مادر صنعتی درجایی جای ایران زمین، در ســاخت و بهره برداری از 

پروژه های گوناگون منشا تحول و نوآوری هســتند. مدیر مهندسی 
نورد ذوب آهن اصفهان تصریح کرد : تیرآهن H۲4 ثمره زحمت و عَرق 
جَبین تلاشگرانی است که تولید را محور زندگی شخصی و شغلی خود 
قرار دادند و همین جا شایســته می دانم از همه این عزیزان تشکر و 
قدردانی نمایم.یوسف زاده خاطر نشان کرد : تحول با توسعه اتفاق می 
افتد و انشاا... با فراهم شــدن زیرساخت های تولید، روز به روز سبد 
محصولات ارزش افزای ذوب آهن در مسیر شکوفایی افزون تر قرار 
می گیرد و در یک جمله می گویم ذوب آهن اصفهان این توانایی را دارد 
 که به زودی نیاز سازه ای کشور را در هر مقطع و سایز مورد درخواست

 تامین نماید.

ذوب آهن اصفهان دانشگاه صنعت فولاد کشور است
آیت ا... رهبر مســئول هماهنگی تبلیغات اسلامی ذوب آهن در این 
آیین گفت: این مجتمع عظیم صنعتی ، دانشگاه صنعت فولاد کشور 
است و بخش مهمی از نیروی انسانی صنعت فولاد کشور را آموزش 
داده اســت.وی افزود : روزی که هیچ خبری از تولید فولاد در ایران 
نبود، ذوب آهن اصفهان بنیان نهاده شــد و توســعه یافت و صنعت 
فولاد کشــور را نیز توسعه داد.مســئول هماهنگی تبلیغات اسلامی 
شرکت تصریح کرد : در ســالی که از سوی مقام معظم رهبری تحت 
عنوان »مهار تورم،رشد تولید« نامگذاری شده، نیاز است کلیه بخش 
های کشور برای رشد و توســعه بیش از پیش در ذوب آهن اصفهان، 

همکاری و هماهنگی لازم را داشته باشند. 

مهرداد تولائیان:

تولید ذوب آهن اصفهان فراتر از برنامه پیش می رود
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